
 
PROTOKÓŁ  NR VIII / 2015 

z VIII SESJI VII KADENCJI  RADY GMINY WIDUCHOWA 
z DNIA 10 WRZEŚNIA 2015 ROKU 

 
 VIII Sesja Rady Gminy VII Kadencji odbyła się w dniu 10 września 2015 roku,  
w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Widuchowa. Trwała od godz. 900 do godz. 1345. 
W Sesji wzięło udział 15 radnych tj. 100 % składu Rady (lista obecności radnych stanowi 
załącznik Nr 1 do protokołu Nr VIII/2015). Ponadto w Sesji uczestniczyli Wójt Gminy 
Anna Kusy – Kłos, Sekretarz Gminy Andrzej Stachura, Skarbnik Gminy Marcin Bachta, 
Radca Prawny Maciej Nowak oraz sołtysi (lista obecności sołtysów stanowi załącznik Nr 1 
do protokołu).   
 
Ad. I . Otwarcie VIII Sesji Rady Gminy. 
 
Obrady Sesji otworzył Przewodniczący Rady Gminy, który przywitał obecnych. 
 
Ad. II. Stwierdzenie quorum. 
 
Przewodniczący Rady Gminy na podstawie dowodów zwołania Rady oraz listy obecności 
stwierdził quorum, a tym samym stwierdził, że uchwały podejmowane na Sesji będą 
prawomocne (obecnie w sesji uczestniczy 15 radnych). 
 
Ad. III . Przyj ęcie proponowanego porządku obrad. 
   
Przewodniczący Rady Gminy przedstawił porządek obrad, który stanowi załącznik Nr 2 
do niniejszego protokołu. 
 
W głosowaniu jawnym Rada Gminy 15 głosami „za”, 0  „przeciw”, 0 ,,wstrzymuj ących 
się”, przyj ęła porządek obrad, który stanowi załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu.  
 
Ad. IV. Przyj ęcie protokołów z VI i VII Sesji Rady Gminy. 
 
Przewodniczący Rady zwrócił się z zapytaniem, czy Radni wnoszą pytania lub uwagi 
do Protokołu Nr VI/2015 z VI Sesji Rady Gminy Widuchowa w dniu 18 czerwca 2015 r. 
oraz do Protokołu Nr VII/2015 z VII Sesji Rady Gminy Widuchowa w dniu 25 czerwca 2015 r.   
 
Uwag nie wniesiono. 
 
W głosowaniu jawnym Rada Gminy 15 głosami „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymuj ących 
się” przyj ęła Protokół Nr VI/2015 z VI Sesji Rady Gminy Widuchowa w dniu 18 czerwca 
2015 r. oraz Protokół Nr VII/2015 z VII Sesji Rady Gminy Widuchowa w dniu 25 czerwca 
2015 r.   
 
Ad. V. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie od 25 czerwca 2015 r.  
do 10 września 2015 r. wraz z informacją o wykonaniu uchwał rady. 
 
19.06.2015r. – Spotkanie w Moryniu ze Starostą Gryfińskim i przedstawicielami gmin naszego 
powiatu w sprawie powstania klastra turystycznego. 
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20.06.2015r.–XIX Mi ędzygminne Zawody Sportowo – Pożarnicze „Banie 2015” w Baniach.  
21.06.2015r. – Impreza integracyjna w Krzywinie zakończona meczem piłki nożnej kobiet 
Krzywin kontra Reszta Świata. Miałam niewątpliwą przyjemność zagrać w reprezentacji 
Reszty Świata. Dziękuję Pani Sołtys i Radzie Sołeckiej za wspaniałą zabawę w doskonałej 
przyjaznej atmosferze. Ten turniej zapoczątkował powstanie kolejnych drużyn kobiecych 
w naszej gminie, które wzięły już udział w kolejnych turniejach. Pragnę wyrazić uznanie 
za świetną inicjatywę dla organizatorów tych spotkań sportowych, a dla wszystkich Pań 
serdeczne gratulacje za aktywność, odwagę w przełamywaniu stereotypów oraz wolę walki. 
Dla mnie wszystkie Panie biorące udział w turniejach są zwycięzcami.  
 
23 – 24.06.2015r.–11. Forum Samorządowe w Kołobrzegu pod nazwą: „25 lat doświadczeń 
samorządu terytorialnego w Polsce – wyzwania na przyszłość. Regiony dla rozwoju 
Europejskiej polityki Sąsiedztwa”. 
 
25.06.2015r.–Uroczysta gala pożegnania absolwentów Szkoły Podstawowej i Gimnazjum 
w Widuchowej. 
 
26.06.2015r. –Uroczyste zakończenie roku szkolnego 2014/2015 w Zespole Szkół 
w Widuchowej. 
 
26.06.2015r.–Uroczyste zakończenie roku szkolnego 2014/2015 w Szkole Podstawowej 
w Krzywinie. 
 
27.06.2015r. – Tegoroczne edycja Jarmarku Widuchowskiego przeszła już do historii. 
Po raz pierwszy imprezę zorganizowano według nowej formuły w trzech miejscach, 
a inspiracją do takiego jej przygotowania były opinie i głosy mieszkańców, którzy oczekiwali 
zmian. Hasło jarmarku: „Widuchowa – Południowa Brama Międzyodrza” to odpowiedź 
na zapotrzebowanie mieszkańców i nowy kierunek działań promocyjnych gminy, 
a w przyszłości również działań inwestycyjnych w rozwój infrastruktury turystycznej w celu 
ożywienia gospodarczego miejscowości i wykorzystania szeroko pojętych walorów 
turystycznych i przyrodniczych naszej nadodrzańskiej gminy. 
Jarmark nad Odrą zgromadził ogromną liczbę uczestników, a szczególnie najmłodszych 
mieszkańców, dla których przygotowano niezwykłe atrakcje: średniowieczna wioskę rybaków, 
obóz piratów, rejsy wiosłową łodzią po Odrze, pokazy ratownictwa WOPR w ramach akcji 
„Bezpieczne wakacje”, ciekawe konkursy z nagrodami, zamki dmuchane, wystawę plenerową 
Zespołu Parków Krajobrazowych „Dolina Dolnej Odry” oraz piknik kulinarny. Tłumy 
odwiedzających rodziców i dzieci bawiących się wspólnie nad Odrą przekonują, że to jest 
właściwy kierunek i działanie, które należy kontynuować. 
Druga część jarmarku - rozgrywki piłkarskie na stadionie przyciągnęły tłumy kibiców. 
Rozegrano dwa mecze z udziałem piłkarzy polskich i niemieckich drużyn. Atrakcją był mecz 
Oldboyów Pogoni Szczecin z zespołem Łabędzia Widuchowa. Nie wynik był tutaj ważny, 
ale wspaniałe widowisko sportowe i obecność naszych gości, którzy przyjechali 
do Widuchowej z rodzinami, aby bawić się wspólnie z kibicami. 
Główna część Jarmarku Widuchowskiego odbyła się w parku, a towarzyszyły jej występy 
artystyczne dzieci i młodzieży ze szkół  w Krzywinie i Widuchowej oraz przedszkola, koncert 
Gwiazd Widuchowskich Festiwali „Zuzia” i „EYE”, występy grupy The Pokers i gwiazdy 
wieczoru zespołu „Piękni i młodzi”. Podczas Jarmarku na swoich stoiskach zaprezentowali 
się rękodzielnicy, członkowie stowarzyszeń, lokalni producenci małej gastronomii 
i handlowcy, którzy przygotowali bogatą ofertę dla klientów i jarmarkowych gości. Była 
darmowa grochówka, pokazy sprzętu OSP i PSP, zamki dmuchane i basen z kulą wodną 
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dla dzieci, a w pobliżu Parku Czcibora ustawiło się czeskie Wesołe Miasteczko. Tak bogatej 
oferty handlowej i kulturalnej nie notowano od lat, do Widuchowej zjechali goście 
z okolicznych gmin, z Niemiec i Szczecina. 
Po oficjalnym otwarciu Jarmarku nastąpiła miła, a zarazem bardzo oficjalna uroczystość. Pani 
Gudrun Henrici , nauczycielka z Gehrde otrzymała akt nadania Honorowego Obywatelstwa 
Gminy Widuchowa. 
Podczas wieczornych koncertów plac przed sceną wypełniony był po brzegi, i nawet ulewny 
deszcz nie był w stanie ostudzić gorącej jarmarkowej publiczności. Występ „Pięknych 
i młodych” na długo pozostanie w pamięci fanów, którzy bawili się i cieszyli wspaniałą 
atmosferą i pozostali przed sceną do białego rana przy muzyce DJ Paula Sleewena. 
Serdeczne podziękowania wszystkim osobom prywatnym, firmom, organizacjom, którzy 
włożyli wiele pracy w przygotowanie imprezy „Jarmark Widuchowski”. Szczególne 
podziękowania składamy sponsorom. Są to: Szczecińskie Kopalnie Surowców Mineralnych 
S.A., Projektowanie architektoniczne i urbanistyczne Cymbik Małgorzata, KORCZBUD 
Robert Korczyński - Widuchowa, Pokoje gościnne „Aga” Agnieszka Madej - Widuchowa, 
Biuro Rachunkowe Małgorzata Lisawa - Widuchowa, Sklep Spożywczo-Przemysłowy Stodoła 
Magdalena i Michał Mlak - Widuchowa, Przychodnia Rodzinna Mieszkowice Monika 
i Włodzimierz Ponto, Gabinet Kosmetyczny „Anita” Anita Dwilińska - Widuchowa, Market 
Budowlany Dom i Ogród Skład Budowlany „Mrówka” - Gryfino Remigiusz Beczer, 
Gospodarstwo Agroturystyczne „Frykas” Edyta i Cezary Szczupak - Marwice, Hurtownia 
Gryf-Hurt Krzysztof Kłos - Gryfino, LUX WASH - Jarosław Klisowski - Krajnik Dolny, 
Marek Kozanecki - Gryfino, Firma „Verso” - Ogrzewanie, Błażejówka.pl, Sklep Spożywczo 
Przemysłowy Nycz Jan - Widuchowa, Sklep Spożywczo-Przemysłowy Agnieszka Senko - 
Widuchowa, Anna Rogalska - Widuchowa, Usługi Dekarskie Ogólnobudowlane "Pak&W" 
Krzysztof Motyka - Gryfino, Sklep Meblowy Niemczyk Dariusz i Sylwia - Pniewo. 
 
28.06.2015r. – Powitanie  dzieci i rodziców z wymiany polsko – niemieckiej. 
 
29.06.2015r. – Zebranie wiejskie w Ognicy. 
 
04.07.2015r.–Uroczyste obchody 70 – lecia istnienia OSP Widuchowa połączone z nadaniem 
Nowego Sztandaru. 
 
04.07.2015r.–Mieszkowickie Dni Kultury i Przyjaźni 2015. 
 
08.07.2015r.–Konferencja na temat: „Podsumowanie Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2007 – 2013” w Wolinie. 
 
09.07.2015r. – Powitanie wspólnie z mieszkańcami Flisu Odrzańskiego na nabrzeżu 
w Widuchowej. Po raz pierwszy w innej konwencji – była to uroczystość powitania flisu 
z jednoczesną promocją Widuchowej jako miejscowości położonej nad piękną Odrą. 
Podziękowania składam wszystkim zaangażowanym w organizację tej uroczystości 
w szczególności Stowarzyszeniu Nadodrzańskie Klimaty, które przygotowały ogrom pyszności 
dla flisaków i mieszkańców naszej gminy. Ogromnym powodzeniem cieszyła się przepyszna 
zupa szczawiowa oraz pajdy chleba ze smalcem. Było też ognisko z kiełbaskami i przepyszne 
ciasta. Bardzo przyjemne wieczorne spotkanie. 
 
11.07.2015r. – Wizyta w partnerskim mieście Penkun gdzie odbyły się uroczyste obchody 775-
lecia powstania miasta. 



 4

11.07.2015r. - Turniej piłki nożnej kobiet o Puchar Wójta Gminy Widuchowa w Krzywinie. 
To było niepowtarzalne wydarzenie sportowe w naszej gminie - piłka nożna w wydaniu 
kobiecym zaczyna królować na naszych boiskach.  
 
15.07.2015r.–Uroczysta Akademia z okazji Święta Policji w Gryfinie. 
 
20.07.2015r. – Spotkania firmy EKOVERDE z mieszkańcami w miejscowościach Marwice 
i Dębogóra w sprawie nowej koncepcji gospodarki wodno – ściekowej.  
 
22.07.2015r. -Została podpisana w Urzędzie Gminy umowa stałej obsługi prawnej Gminy 
Widuchowa w zakresie zadań ustawowych samorządu terytorialnego obowiązująca 
od 1 sierpnia 2015 r. Gminę Widuchowa obsługiwać będzie Kancelaria Radców Prawnych 
Naklicki, Nowak i Partnerzy. Pracownicy Kancelarii będą świadczyć usługę dla Urzędu 
Gminy, Rady Gminy oraz jednostek organizacyjnych: szkół, przedszkola i zakładu 
budżetowego, a także wykonywać zastępstwo procesowe przed organami administracyjnymi 
i egzekucyjnymi oraz przed sądami. Dyżury radców prawnych w Urzędzie Gminy 
w Widuchowej odbywać się będą w każdy czwartek w godzinach od 9.30 do 14.30. W 
ramach dyżuru, podobnie jak dotychczas, będzie możliwość uzyskania bezpłatnej porady 
prawnej przez mieszkańców. 
 
25.07.2015r. – Jarmark Moryński 2015. 
 
08.08.2015r. – IX Lubickie Spotkania Przyjaciół w Lubiczu. 
 
11.08. 2015r.  - W Zespole Szkół w Widuchowej odbyło się spotkanie z mieszkańcami gminy, 
na którym przedstawiciele firmy Ecoverde zaprezentowali opracowanie- Program 
Gospodarki Wodno-Ściekowej dla Gminy Widuchowa.  
 
22.08.2015r. – Festyn rodzinny w Kłodowie. 
 
24.08.2015r. – Związek Gmin Dolnej Odry. 
 
27.08.2015r. – Spotkania z mieszkańcami i firmą EKOVERDE w sprawie planowanych 
przydomowych oczyszczalni ścieków. Odbyły się one w miejscowościach Dębogóra, Lubicz, 
Ognica, Żelechowo. 
 
29.08.2015r.–Dni Otwarte w Gospodarstwie Ekologicznym Państwa Szczupak w Marwicach. 
 
29.08.2015r. – I edycja Zachodniopomorskich Targów Ekologii w Dobrej koło Nowogardu. 
 
01.09.2015r. – Uroczyste rozpoczęcie roku szkolnego 2015/2016 w Zespole Szkół 
w Widuchowej. 
 
01.09.2015r. – Uroczyste rozpoczęcie roku szkolnego 2015/2016 w Szkole Podstawowej 
w Krzywinie. 
 
03.09.2015r. – Komisja Samorządu i Oświaty. 
 
04.09.2015r. – Komisja finansów i Gospodarki. 
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05.09.2015r. – Dożynki Gminne w Trzcińsku – Zdrój. 
 
07.09.2015r. – Wyjazd na mecz reprezentacji Polski z Gibraltarem na Stadionie Narodowym 
w Warszawie zorganizowanym dla dzieci z naszej gminy ze zwycięskiej drużyny 
reprezentującej Rumunię w Mini Mundialu. Serdeczne podziękowania wszystkim osobom, 
które pomogły mi i wsparły w organizacji tego wyjazdu i dzięki, którym nasi mali bohaterowie 
mogli zobaczyć stolicę, prawdziwy stadion oraz mieć w bardzo bliskim zasięgu wzroku – 
na żywo -  takich piłkarzy jak Lewandowski, Błaszczykowski, Fabjański. Wielkie dziękuję 
Panu Prezesowi ZZPN Janowi Bednarkowi. Wiem, że było to bardzo duże przeżycie dla dzieci. 
Ta nagroda należała się naszym zwycięzcom tak fantastycznie promującym gminę Widuchowa 
swoimi sportowymi sukcesami. Po powrocie z meczu wiem, że warto było ufundować 
im tę nagrodę. 
 
08.09.2015r. - Związek Gmin Dolnej Odry. 
 
Wójt Gminy powiedziała, że sierpień był okresem bardzo aktywnym, w wielu miejscach 
odbywały się dożynki, spotkania, różne turnieje. Dodała, że nie mogła być wszędzie, 
o wszystkich pamięta i następnym razem będzie w tych miejscowościach, w których nie była 
teraz, z których zaproszeń nie mogła skorzystać. Wójt Gminy powiedziała, że nie może być 
w czterech, bądź pięciu miejscach o tej samej porze, w jednym terminie, a takie właśnie miała 
zaproszenia. Przeprosiła tych, u których tym razem nie była i dodała, że ma nadzieję, 
że następnym razem będzie mogła te miejscowości odwiedzić.   
 
Ad.VI. Podj ęcie uchwały w sprawie przyjęcia Programu Gospodarki Wodno- Ściekowej 
Gminy Widuchowa.  
 
Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Programu Gospodarki Wodno- Ściekowej Gminy 
Widuchowa przedstawił Sekretarz Gminy.   
 
Sekretarz Gminy powiedział, że tak jak przedstawiła Pani Wójt, zorganizowane zostały  
z mieszkańcami naszej gminy, w różnych miejscowościach spotkania, poświęcone problemowi 
gospodarki wodno – ściekowej. Dzisiaj, na zaproszenie Pani Wójt gościmy autorów tego 
opracowania, będzie można zadawać im pytania. Program gospodarki wodno- ściekowej jest to 
dokument, który był potrzebny naszej gminie i będzie potrzebny w przyszłości do tego, aby 
można było aplikować o środki zewnętrzne, w przypadku próby podjęcia któregoś z wariantów 
zapisanego w tym projekcie. Sekretarz Gminy poinformował, że bez takiego szerokiego 
opracowania wiele osób nie było w stanie rzeczowo wypowiadać się na temat gospodarki 
wodno – ściekowej w naszej gminie. Każdy ma jakąś wiedzę i doświadczenie w tym zakresie, 
ale szczegółowego i profesjonalnego opracowania nie było w naszej gminie. Sekretarz Gminy 
powiedział, że aby odpowiedzieć sobie na pytania co robić, w jaki sposób rozwiązać ten 
problem należało zdobyć wiedzę i to w krótkim czasie. Poinformował, że  Pani Wójt 
zdecydowała, by poprosić firmę zewnętrzną, przygotowaną do tego typu badań, aby 
przygotowała kompleksowy dokument, który charakteryzuje sytuację oraz stan obecny gminy 
Widuchowa w zakresie gospodarki wodno- ściekowej oraz przedstawia różne możliwości 
rozwiązania tego problemu. Sekretarz Gminy poinformował, że firma ta rozwiązała problem 
gospodarki wodno – ściekowej w niejednej gminie z sukcesem. Dokonała analizy wszystkich 
dokumentów, dostarczonych z urzędu gminy, wyjeżdżała w teren, miała do dyspozycji różne 
potrzebne opracowania i w finale przygotowała ten dokument. Zawiera on bogatą wiedzę, 
której nikt wcześniej, w takim zakresie nie miał. Sekretarz Gminy poinformował, 
że rozpoczęcie jakichkolwiek prac, realizacja jakichkolwiek pomysłów związanych 
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z gospodarką wodno- ściekową musi być poprzedzona taką szeroką analizą. Okazuje się, 
że w Polsce i na świecie istnieją rozwiązania tej sytuacji, sprawdzone, efektywne, 
ekonomicznie uzasadnione, które można wdrożyć również na terenach wiejskich w Polsce. 
Sekretarz Gminy powiedział, że była pewna koncepcja z poprzedniej kadencji, a może jeszcze 
wcześniej, dotycząca gospodarki wodno- ściekowej. Koncepcja ta polegała na tym, że dwie 
miejscowości: Marwice i Dębogóra miały zostać w najbliższych latach przyłączone 
do oczyszczalni ścieków w Widuchowej, miała zostać wybudowania kanalizacja dla tych 
miejscowości. Sekretarz Gminy poinformował, że prace były już tak zaawansowane, że firma 
wykonała projekt inwestycji kanalizowania Marwic i Dębogóry z przepompowaniem ścieków 
do istniejącej oczyszczalni w Widuchowej. Sekretarz Gminy poinformował, że oprócz tego, 
że został wykonany projekt i gmina poniosła koszty, to również został sporządzony kosztorys 
inwestorski, który bardzo wyraźnie mówi jaka ta inwestycja miała być. Sekretarz Gminy dodał, 
że koszt tej inwestycji to około 14 milionów złotych. Wszystko byłoby dobrze, gdyby gmina 
takie pieniądze posiadała, była bogatą gminą, gdyby to nie był jedyny problem, a gdyby to był 
ostatni problem do rozwiązania. Powiedział, że wtedy byłoby warto wydać te pieniądze 
i zaspokoić potrzeby mieszkańców Marwic, Dębogóry i zbudować tę kanalizację. Sekretarz 
Gminy powiedział, że mając taką wizję rozwiązania gospodarki wodno- ściekowej należało 
się zastanowić, czy będzie realizowany pomysł poprzedniej władzy. Sekretarz Gminy dodał, 
że analiza pokazała, że nie mylono się i nie będzie można zrealizować tego projektu przy 
budżecie naszej gminy w wysokości około 16 milionów i przy 60 % zadłużeniu. Sekretarz 
Gminy poinformował, że w takiej sytuacji należało zastanowić się co zrobić żeby jednak 
problem gospodarki wodno – ściekowej rozwiązać. Jeśli chodzi o naszą gminę, procent 
skanalizowania, czyli przyłączenia domostw do kanalizacji sanitarnej jest dosyć znaczny. Dwie 
miejscowości: Krzywin i Widuchowa, gdzie poziom zurbanizowania jest znaczny, ponieważ 
są to miejscowości o dużym skupieniu gospodarstw, na małej powierzchni, gdzie zachowane 
zostały  odpowiednie wskaźniki, dały około 33 % skanalizowania gminy. Sekretarz Gminy 
powiedział, że jeśli chodzi o tereny wiejskie, gmina jest w średniej krajowej, ale 66 % naszej 
gminy, nie ma prawidłowo uregulowanej gospodarki wodno – ściekowej, to znaczy, że część 
z tych mieszkańców posiada zbiorniki bezodpływowe, ma podpisane umowy z Zakładem 
Gospodarki Komunalnej w Widuchowej, produkuje ścieki i regularnie je wywozi, ponosi 
koszty ich wywozu i wszystko działa prawidłowo. Sekretarz Gminy powiedział, że są takie 
miejscowości i gospodarstwa, bloki wielorodzinne, które gospodarkę wodno – ściekową mają 
w fatalnym stanie. Dodał, że zbiorniki bezodpływowe są nieszczelne, pozostałości sieci 
kanalizacji deszczowej zostały zamienione przez mieszkańców na kanalizację sanitarną. 
Występują tam różnego rodzaju problemy, szczególnie w okresach wiosennych, podtopienia 
budynków, gdyż instalacja wody deszczowej nie funkcjonuje prawidłowo. Sekretarz Gminy 
powiedział, że nieczystości z tych zbiorników bardzo rzadko są wywożone, te nieczystości 
trafiają do gruntu. Sekretarz Gminy dodał, że znaczna część gminy ma nieprawidłowo 
uregulowaną gospodarkę wodno – ściekową i należałoby pomyśleć o tych mieszkańcach, aby 
zaproponować im coś, co spowoduje, że zaczną prawidłowo gospodarować produkowanymi 
ściekami. Sekretarz Gminy powiedział, że firma Ecoverde wykonała dobrą pracę, ponieważ  
oprócz zaproponowania skanalizowania miejscowości w tradycyjny sposób,  zaproponowała 
również takie warianty, które są przede wszystkim realne do wykonania, które mogą rozwiązać 
gospodarkę wodno – ściekową nie w ten najłatwiejszy i najdroższy sposób, ale także w inny.  
Sekretarz Gminy poinformował, że firma zaproponowała wariant budowy lokalnych 
oczyszczalni ścieków i  lokalnych kanalizacji dotyczących tylko jednej miejscowości, wariant 
budowy przydomowych oczyszczalni ścieków, tam, gdzie będzie to możliwe. Dodał, 
że te propozycje zostały również opracowane pod względem ekonomicznym w dwóch 
aspektach : wybudowania tego typu instalacji oraz zasobności naszych portfeli. Dodał, 
że każdy z tych wariantów można wycenić, oszacować jaki będzie koszt, ale dla mieszkańca 
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najważniejszym jest ile będzie płacił za produkowane ścieki. Sekretarz Gminy wyjaśnił, 
że zbudowanie kanalizacji pociąga za sobą ogromne środki finansowe. Koszt obsługi 
i eksploatacji sieci, zbudowanych w miejscowościach, które są bardzo oddalone od obecnie 
istniejącej oczyszczalni ścieków, wiązałaby się z dużymi odcinkami przepompowywania 
i transportu tych ścieków do oczyszczalni. Sekretarz Gminy poinformował, że zostały 
wyliczone koszty, jakie będzie musiał ponieść producent ścieków, aby ta instalacja mogła 
prawidłowo funkcjonować i żeby firma, która będzie obsługiwała tę oczyszczalnię i całą 
kanalizację wychodziła na swoje. Dodał, że okazuje się, że przy najłatwiejszych rozwiązaniach, 
koszt jest wielokrotnie większy od tego, jaki ponoszą mieszkańcy za wywóz nieczystości przy 
pomocy wozów asenizacyjnych. Z punktu widzenia mieszkańca widać, że ogromne pieniądze 
włożone w budowę takiej kanalizacji nie przyniosą spodziewanego efektu. Spodziewany efekt 
byłby taki, gdy mieszkaniec, za utylizację nieczystości płynnych będzie płacił mniej niż 
dotychczas. Sekretarz Gminy powiedział, że możliwy jest również wariant, polegający 
na budowie mniejszych, lokalnych oczyszczalni ścieków na terenie miejscowości i spięciu ich 
krótszą siecią kanalizacyjną. Jest to inwestycja mniej kosztowna, niż budowa kanalizacji 
Marwice, Dębogóra z przesyłem do Widuchowej, ale również nie w zasięgu naszej gminy. 
Sekretarz Gminy powiedział, że przede wszystkim nie ma takich pieniędzy w budżecie, 
a aplikowanie o takie środki z funduszy zewnętrznych wymaga przygotowania się do takiej 
aplikacji. Gmina Widuchowa nie jest do tego przygotowana, nie posiada dokumentacji, nie ma 
projektów ani pozwoleń. Sekretarz Gminy poinformował, że rozdanie środków unijnych 
rozpocznie się na początku 2016 roku. Jest to już ostatnie rozdanie środków na zadania 
związane z poprawą gospodarki wodno- ściekowej. Lata możliwości dawno minęły, Polska jest 
już długo w Unii Europejskiej i można było aplikować o te środki wcześniej, a z pewnością 
w ostatniej kadencji, kiedy wiele samorządów skorzystało, skanalizowało swoje miejscowości, 
swoje gminy i dzisiaj ma ten problem rozwiązany. Gmina Widuchowa wykonała tylko projekt, 
nie wystąpiła o żadne środki unijne, nie został napisany żaden wniosek. W związku z tym, 
należy postarać się, aby otrzymać ostatnie środki unijne, podejść do tego realnie, dobrze 
przygotować wniosek o to, co jesteśmy w stanie otrzymać w krótkim czasie. Sekretarz Gminy 
poinformował, że aby wykonać dokumentację potrzebny jest około rok czasu i w związku 
z tym nie ma czasu na uruchamianie tej procedury, ponieważ nie zdąży się aplikować o żadne 
środki unijne. Sekretarz Gminy powiedział, że z trzech wariantów, które znalazły 
się w strategii, trzeci wariant, budowy przydomowych oczyszczalni ścieków wydaje 
się najlepszy pod każdym względem, między innymi pod względem ekonomicznym, ponieważ 
koszt takich przydomowych oczyszczalni jest w zasięgu pojedynczego inwestora, mieszkańca. 
Dodał, że czas na przygotowanie dokumentacji jest wystarczający, aby dla każdego, który 
złoży wniosek przygotować odpowiednią dokumentację i dołączyć ją do wniosku na początku 
roku 2016. Sekretarz Gminy dodał, że jest możliwość pozyskania ze środków zewnętrznych 
dofinansowania w wysokości około 60 %, więc warto po to sięgnąć. Poinformował, że gmina 
może maksymalnie uzyskać 1 milion euro dofinansowania, a za tę kwotę można 
wybudować około 190 do 200 przydomowych oczyszczalni ścieków. To jest ogromna liczba 
mieszkańców, ale nie wyczerpie to całych potrzeb, ponieważ jak policzono, około 700 
gospodarstw nie jest podłączonych do kanalizacji, ma swoje przydomowe oczyszczalnie, bądź 
zbiorniki bezodpływowe. Sekretarz Gminy powiedział, że na spotkaniach starano 
się przekonywać mieszkańców, aby składali wnioski, aby przystępowali do tego programu. 
Dodał, że warto przekazywać informacje w swoich miejscowościach, że można zbudować 200 
przydomowych oczyszczalni przy pozyskaniu środków zewnętrznych, a przez to  w znacznym 
stopniu rozwiązać problem gospodarki wodno -  ściekowej. Sekretarz Gminy poinformował 
ponadto, że trzeci wariant jest możliwy do zrealizowania, nie jest to drogi wariant, można 
to zrobić wspólnie, czyli gmina i mieszkańcy. Z punktu widzenia ekonomii, koszty utrzymania 
przydomowej oczyszczalni są dużo mniejsze od tych, które w tej chwili  ponoszą mieszkańcy 
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za dowożenie ścieków do oczyszczalni wozem asenizacyjnym. Dodał, że obsługa takiej 
oczyszczalni nie jest uciążliwa, wystarczy tylko postępować zgodnie z instrukcją, wprowadzać 
w odpowiednich terminach odpowiednie substancje, florę bakteryjną. Sekretarz Gminy 
poinformował, że przyjęcie tej uchwały jest również ważne dlatego, że ten dokument 
nie będzie służył tylko na ten jeden projekt, on może być wykorzystany jako dokument 
strategiczny, pokazujący inne warianty rozwiązania gospodarki wodno – ściekowej możliwe 
do zastosowania w naszej gminie.  
 
Tomasz Warężak przedstawiciel Firmy Ecoverde poinformował, że przygotowano 
dla Państwa Radnych podsumowania, wnioski, wyliczenia i jeżeli jest potrzeba sprawdzenia 
skąd pojawiła się dana kwota, można odnieść się do dokumentu. Z dokumentu wynika ile jest 
sieci kanalizacyjnej, jaka jest to sieć, jaki wskaźnik jednostkowy został przyjęty do wyliczenia 
danej kwoty. Tomasz Warężak dodał, że posiada również prezentację opisującą szczegółowo 
proces pracy, od analizy stanu, diagnozy problemów do szukania rozwiązań. Poinformował, 
że program jest otwarty i to nie jest tak, że w programie zostały określone dwie drogi, który 
należy wybrać. Istotą programu jest to, aby wyliczyć różne warianty, różne możliwości 
zagospodarowania, czy uporządkowania gospodarki wodno- ściekowej. Nie ma jednego 
sztywnego wariantu, który należy wybrać. W każdej chwili można wybrać ten, który został 
opisany i realizować go. Tomasz Warężak poinformował, że obecny budżet Unii Europejskiej 
służy do finalizacji inwestycji rozpoczętych w poprzednich latach. Nie rozpoczyna 
się inwestycji infrastrukturalnych w gminach, tylko się je finalizuje. Dodał, że tych środków 
jest bardzo mało. W ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich gmina mogła otrzymać 
cztery miliony, teraz może otrzymać dwa miliony. Jeżeli zostanie to odniesione do możliwości 
całego budżetu PROW, w którym oprócz gospodarki wodno- ściekowej jest również 
infrastruktura drogowa, to na całą Polskę jest miliard euro. Jeżeli zostanie to podzielone 
na wszystkie gminy, to fizycznie, na gminę przypadnie milion osiemset tysięcy. Dodał, 
że w programie jest zapisane, że na gospodarkę ściekową gmina może otrzymać dwa miliony. 
Tomasz Warężak poinformował, że gmina, która ma przygotowaną dokumentacje, 
która ma niski dochód na mieszkańca, jest o wysokim bezrobociu w powiecie, może otrzymać 
4 miliony na gospodarkę ściekową, a ponadto 3 miliony na drogę. Jeżeli jedna gmina weźmie 7 
milionów to znaczy, że dla trzech pozostałych nie wystarczy już nic, ponieważ fizycznie 
jest niecałe dwa miliony na gminę. W związku z tym, kto ma dokumentację, kto ma dobre 
wskaźniki ten otrzyma dofinansowanie. Tomasz Warężak poinformował, że obecnie przy 
ocenie wniosków brana jest pod uwagę ilość oczyszczanych ścieków. Poinformował, 
że w ubiegłym roku w Moryniu zostało wykonanych 17 przydomowych oczyszczalni, Moryń 
otrzymał dofinansowanie. Jeżeli gmina myśli o składaniu wniosku, to powinna w nim 
uczestniczyć jak największa ilość osób. Tomasz Warężak poinformował, że za około dwa 
miesiące będzie nabór wniosków na drogi, natomiast nabory na gospodarkę ściekową 
rozpoczną się w pierwszym półroczu przyszłego roku. Jeżeli byłoby odwrotnie, już niewiele 
dałoby się zrobić, ponieważ można byłoby nie zdążyć wykonać projekty przydomowych 
oczyszczalni. Dodał, że w tej sprawie zadecyduje sejmik województwa, podejmując stosowną 
uchwałę. Tomasz Warężak dodał, że jest również Regionalny Program Operacyjny 
z zakładanym 85% dofinansowania. Dodał, że komisja europejska wprowadziła teraz zasadę, 
że przy inwestycjach, które generują dochód (gospodarka ściekowa będzie generowała dochód, 
ponieważ mieszkańcy będą płacić za ścieki) są specjalne wyliczenia, które powodują 
zmniejszenie dofinansowania. Rzeczywiste dofinansowanie na gospodarkę ściekową w ramach 
RPO będzie na poziomie 70 %, a może być nawet mniej. Dodał, że w koncepcji jest wiele 
wariantów do realizacji, jest kilka etapów, które należy zrealizować porządkując gospodarkę 
ściekową. Dodał, że w tym momencie należy podjąć w miarę szybko decyzję, co będzie 
realizowane. Jest kilka takich obszarów, gdzie opłacalne byłoby zrobienie oczyszczalni 
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lokalnej, jeżeli byłaby dokumentacja, ale też nie rozwiązałoby to problemu, ponieważ koszt 
takiej oczyszczalni kształtuje się na poziomie 2,5 miliona. Wniosek, który jest składany 
do PROW ma maksymalnie jeden milion euro, wszystkie wnioski powyżej miliona euro 
są niezgodne z warunkami formalnymi składania. Tomasz Warężak poprosił o zadawanie 
pytań.  
 
Przewodniczący Rady poddał pod dyskusję sprawę przedstawiania projektu. 
 
Radny Dariusz Filipiak powiedział, że zapoznawał się z materiałem i uważa, że nie ma 
potrzeby powtarzania tego samego.    
 
Radny Zdzisław Merski powiedział, że dobrą propozycją byłoby zadawanie pytań.  
 
Radna Agnieszka Malik powiedziała, że cały czas jest mowa o oczyszczalniach 
przydomowych, natomiast nie ma mowy o tym jak można rozwiązać problem gospodarki 
wodno – ściekowej budynków wielorodzinnych, wspólnot, czyli 36 rodzin. Dodała, że dla niej 
to nie jest rozwiązanie problemu, ponieważ jest mowa o budynkach jednorodzinnych. Zapytała, 
jaka jest koncepcja rozwiązania problemu w budynkach wielorodzinnych.   
 
Sekretarz Gminy powiedział, że Pani Radna była na zebraniu w Widuchowej, jako 
przedstawiciel Lubicza i właśnie na tym zebraniu było postawione to pytanie. Powiedział, 
że rozumie, że Pani Radna jeszcze raz oczekuje na odpowiedź na to pytanie. 
 
Wójt Gminy  powiedziała, że w Lubiczu  i czterech innych miejscowościach odbyły 
się szczegółowe zebrania, na których przedstawiono rozwiązania. Niestety ze wspólnoty 
z Lubicza była tylko jedna osoba. Dodała, że jest to indywidualna decyzja poszczególnych 
mieszkańców o tym, czy chcą zauczestniczyć w tym projekcie, czy też nie. Po to były 
zorganizowane zebrania w Lubiczu, Dębogórze, Ognicy i Żelechowie, aby mieszkańcy mogli 
wyrazić chęć przystąpienia do programu, aby można było ocenić warunki techniczne 
i formalne, czy mieszkańcy mogą wziąć w tym udział. Być może Państwo Radni nie mieli 
wtedy czasu, ale nie było też przedstawicieli wspólnoty. Wójt Gminy poinformowała, 
że na spotkaniu w Dębogórze, obecni byli przedstawiciele wspólnoty, byli oni przygotowani 
również od strony formalnej, obecna była Pani Księgowa. Tam widoczna była chęć, więc 
ma nadzieję, że jeśli kolejny raz zadawane jest to pytanie, to jednak będziemy iść w tym 
samym kierunku i rzeczywiście rozwiązywać ten problem, a nie tylko pytać, a kiedy dochodzi 
do konkretów nie przychodzić na spotkania. . 
 
Przewodniczący Rady poprosił o opinie Komisji. 
 
Gminne Komisje: Finansów i Gospodarki oraz Samorządu i Oświaty pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 
 
Radna Agnieszka Malik powiedziała, że cały czas jest rozmowa o oczyszczalniach 
przydomowych. Dodała, że była na zebraniu w Widuchowej i nie uzyskała odpowiedzi 
dotyczącej budynków wielorodzinnych. Powiedziała, że być może mieszkańcy z bloków 
nie przyszli na to spotkanie, ponieważ nie mieszkają w budynku jednorodzinnym. 
 
Tomasz Warężak przedstawiciel Firmy Ecoverde powiedział, że w myśl ustawy - prawo 
budowlane, oczyszczalnia przydomowa jest o przepływie do 7,5 m3 na dobę, czyli 
w przeliczeniu na mieszkańców jest to około 75 mieszkańców. Jest to wykonywane w myśl 
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uproszczonej procedury budowlanej, czyli zgłoszenie robót. Dodał, że w myśl analizy 
gospodarki ściekowej, jeżeli jest jeden budynek i jeżeli nawet będzie  on wielorodzinny, to też 
to będzie oczyszczalnia przydomowa, z tego względu, że jest praktycznie jedno bądź cztery 
wyjścia kanalizacyjne, a będzie wykonywany jeden obiekt infrastrukturalny, jakim będzie 
oczyszczalnia. W przypadku 36 rodzin będzie konieczność wykonania projektu budowlanego 
i pozwolenia na budowę. Będzie to jeden obiekt zlokalizowany na działce, który będzie 
wymagał większej powierzchni, bądź odbiornika oczyszczonych ścieków. Tomasz Warężak 
poinformował, że Gmina Widuchowa jest w dobrej sytuacji jeśli chodzi o gospodarkę 
ściekową, ponieważ 33% skanalizowania to jest 2% więcej niż wynosi średnia dla Polski. 
Dodał, że był w gminie, w której nie ma nawet metra kanalizacji i też jest ogromny problem 
w tym zakresie. Poinformował, że w poprzednim PROW przygotowywali projekty i wnioski 
na prawie 40 milionów złotych, zaczynając od podobnych spotkań i wie ile takich oczyszczalni 
można posadowić w gminie. Dodał, że dlatego przyjmuje się, że w 80 % powinny być 
to oczyszczalnie przydomowe. Poinformował, że w 20 % przypadków może być tak, 
że nie będzie miejsca na wykonanie oczyszczalni przydomowych i pozostanie tylko możliwość 
zbudowania zbiornika bezodpływowego. Obszary wiejskie zawsze będą podzielone na trzy 
miejsca: system zabudowy zwartej i to będzie oczyszczalnia centralna, taka, jaka jest 
w Widuchowej, oczyszczalnie lokalne w miejscowościach oddalonych, w których jest zwarta 
zabudowa, ale nie opłaca się tłoczyć ścieków do centralnej oczyszczalni oraz zbiorniki 
bezodpływowe. Tomasz Warężak poinformował, że w Lubiczu, będzie to oczyszczalnia 
przydomowa, tyle że większa i będzie konieczność poszukania miejsca lokalizacji tej 
oczyszczalni i odbiornika oczyszczonych ścieków.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że na etapie przyjęcia dokumentu nie mówimy o wykonywaniu 
projektów, to, o czy mówi w tej chwili Pan Tomasz, ponieważ gdyby Pan Tomasz miał 
wykonać projekt dla wspólnoty w Lubiczu, to trzeba byłoby ponieść koszty zupełnie inne, 
co nie jest zawarte w tej koncepcji. Poprosiła o nienamawianie jej do błędów z poprzednich 
kadencji. Powiedziała, że dziś wydano 64 tysięcy złotych na pewien projekt, który nie będzie 
mógł być zrealizowany. Dodała, że nie zdecyduje się na zlecenie wykonania projektu,  który 
być może będzie wykonywany, być może nie będzie wykonywany, bo być może wspólnota 
będzie chciała, a być może nie będzie chciała, albo będziemy mogli pozyskać pieniądze, a być 
może nie. Dziś Rada zadecyduje o tym, czy dalej będą wykonywane projekty przydomowych 
oczyszczalni. Poprosiła aby pamiętano, że radny reprezentuje interes całej gminy i jest 
reprezentantem swojej miejscowości. Dodała, że stawianie sprawy w taki sposób, że jeśli nie 
jest rozwiązany problem wspólnoty, to nie będzie się głosowało „za”, byłoby nieetyczne 
i niemoralne w stosunku do mieszkańców, którzy są zainteresowani.  
 
Radna Agnieszka Malik powiedziała, że chciała podkreślić, że w naszej gminie nie ma tylko 
domków jednorodzinnych, są również bloki. Dodała, że mieszka we wspólnocie, ale w innych 
miejscowościach jest większość bloków. Poprosiła, aby nie wmawiać jej, że mówi tylko 
o wspólnocie, ponieważ na osiedlach jest większość bloków, jak w Dębogórze i Żarczynie. 
Powiedziała, że bardzo cieszy się, że chce się pomóc w budowie przydomowych oczyszczalni. 
Zapytała ile wpłynęło wniosków dotyczących przydomowych oczyszczalni..  
 
Wójt Gminy  odpowiedziała, że może poprosić Panią Anię Sobczyńską o poinformowanie jaka 
jest sytuacja na dzień dzisiejszy. Sytuacja jest płynna, do końca miesiąca wyznaczono termin 
składania wniosków.  
 
Radna Agnieszka Malik  powiedziała, że w przypadku miejscowości Krzywin i Widuchowa 
mieszkańcy nie ponosili żadnych kosztów, całością problemu zajęła się gmina. Zapytała, 
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czy gmina dofinansuje mieszkańcom do budowy przydomowych oczyszczalni, czy większość 
kosztów spadnie na daną osobę.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że rozmawiano o rozwiązaniach w różnych gminach. Dodała, że jest 
gotowy projekt umowy, a także gotowe są projekty umów z mieszkańcami. Dziś wszystko 
zależy od Państwa Radnych. 
 
Skarbnik Gminy  poinformował, że ze względu na to, że gmina ma duże zadłużenie i będzie 
miała problemy z uzyskaniem następnych kwot kredytowania, ma to polegać na tym, 
jak to się działo w innych gminach, między innymi w Gminie Moryń. Gmina uczestniczyła 
tylko w części administracyjno – technicznej, natomiast jeśli chodzi o dofinansowanie, to było 
ono w części z funduszu unii europejskiej, natomiast pozostałą część finansowali mieszkańcy 
w postaci darowizny. Skarbnik Gminy dodał, że gdybyśmy byli gminą, która ma możliwości 
finansowe, można byłoby się nad tym zastanawiać. Powiedział, że dociążanie gminy jeszcze 
następnymi kwotami nie jest już możliwe ze względu zdolności kredytowych. To jest zdanie 
banku, który obsługuje nasze obligacje, oni nie są zainteresowani, aby dodłużać gminę 
Widuchowa. 
 
Anna Sobczyńska poinformowała, że na chwilę obecną złożono 51 wniosków. 
 
Przewodniczący Rady zapytał, czy jakakolwiek wspólnota mieszkaniowa aplikowała poprzez 
złożenie wniosków, czy jeszcze nie ma żadnego wpływu.  
 
Anna Sobczyńska poinformowała, że wspólnoty pobrały druki wniosków, lecz jeszcze ich 
nie złożyły.  
 
Radna Magdalena Puzik zapytała czy ilość złożonych wniosków będzie miała wpływ 
na kwotę, którą będzie musiał zapłacić przeciętny Kowalski. 
 
Tomasz Warężak przedstawiciel Firmy Ecoverde powiedział, że decyduje wielkość 
wniosku. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że jest to dokument strategiczny, to nie jest dokument 
decyzyjny. Powiedział, że w związku z tym poprosił o fakturę, którą gmina otrzymała 
za usługę tego audytu. Poinformował, że jest ona opłacona i byłoby złą sytuacją, gdyby rada 
nie przyjęła tego programu. Przewodniczący Rady powiedział, że pieniądze zostały wydane, 
otwiera się możliwość posadowienia różnych modeli oczyszczalni, a w przyszłości będą 
podejmowane stosowne decyzje. 
 
Przewodniczący Rady udzielił głosu publiczności. 
 
Michał Lidwin  powiedział, że zgodnie ze statutem prosi o udzielenie głosu w tym temacie. 
Powiedział, że z ust Pana Przewodniczącego usłyszał, że faktura została zapłacona. Zapytał 
kiedy nastąpiła zapłata i jaka była podstawa prawna wydatkowania środków w budżecie i czy 
Radni zapisali tę kwotę w stosownej uchwale budżetowej.  
 
Przewodniczący Rady poinformował, że posiada kserokopię faktury. Odczytał, że faktura jest 
z lipca, a termin płatności był 21 lipca tego roku.  
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Michał Lidwin  powiedział, że od strony formalnej można powiedzieć, że Państwo Radni 
głosują nad czymś, co się rozlało. Dodał, że najpierw powinna być dyskusja, spotkania 
z Radnymi, dyskusja z projektantem, następnie poprawka w dokumencie i przyjęcie przez radę 
gminy. Dzisiaj jest już zapłacone, a więc pominięta została rada gminy. Michał Lidwin 
powiedział, że faktura została zapłacona w lipcu, spotkania z mieszkańcami odbywały 
się w sierpniu. Dodał, że program kilka dni temu pojawił się na stronie gminy, ale miał kłopot 
z jego otworzeniem, więc część wiedzy będzie miał niekompletny i prosi o wyrozumiałość. 
Program nie był dostępny dla wszystkich, nie był dostępny w takiej formie, w jakiej powinien 
być dostępny. Michał Lidwin poinformował, że istnieje kilka programów, z których gminy 
mogą korzystać aby  uregulować własne problemy z gospodarką wodno- ściekową. Powiedział, 
że jeżeli chodzi o naszą gminę i jej wielkość możemy uczestniczyć w aplikacji w dwóch 
programach: Programie Rozwoju Obszarów Wiejskich oraz Regionalnym Programie 
Operacyjnym. Jeden i drugi program dofinansowuje również oczyszczalnie przydomowe. 
PROW nie jest jeszcze na takim etapie przygotowania jak RPO. Wszystkie urzędy gminy 
posiadają taką informację, że pierwsze nabory w RPO Województwa Zachodniopomorskiego 
rozpoczną się w październiku 2015 roku, nie w roku 2016. Michał Lidwin dodał, że mamy 
pozwolenie na budowę, ale dokumentacja jest niepełna. Do niej potrzebne byłoby wpisanie 
miejscowości Marwice i Dębogóra do aglomeracji Widuchowa. Aglomeracja Widuchowa 
posiada ponad 2000 rlm, a więc mieści się we wskaźnikach, które RPO dofinansowuje. Inne 
gminy, inne miejscowości o wyższym wskaźniku mają możliwość korzystania z programu 
operacyjnego infrastruktura i środowisko. Są to takie programy, które nie zabierają pieniędzy 
biedniejszym gminom. Dodał, że porówna oczyszczalnie w PROW, gdzie nie ulega 
wątpliwości, że będzie wskaźnik 63,63 wydatków kwalifikowanych, podatek 
nie jest wydatkiem kwalifikowanym, będzie to około 50%. Jeżeli przyjmie się oczyszczalnie 
o wartości 18 tysięcy brutto, odejmując podatek VAT, mieszkaniec zapłaci kwotę około 7 
tysięcy złotych, będzie właścicielem oczyszczalni, otrzyma pomoc de mini mis w granicach 9 
tysięcy złotych. Michał Lidwin dodał, że  od tej kwoty będzie trzeba uregulować podatek 
w wysokości 19 % - podatek PIT 8C. Powiedział, że przeciętny Kowalski, przy tej wersji, 
będzie musiał ponieść koszt około 11 tysięcy, gdzie oczyszczalnia będzie kosztowała brutto 18 
tysięcy złotych. Powiedział, że należy o tym mówić jasno, aby nikt nie był rozczarowany. 
Dodał, że najgorsze jest to, co może później spotkać Panią Wójt, urzędników, gdy ktoś będzie 
mówił, że nie był doinformowany. Powiedział, że ta dokumentacja ma swoje plusy, nie można 
tego całkowicie krytykować. Michał Lidwin powiedział, że firma ma doświadczenie z gmin 
południowych, u nas struktura domostw jest  bardziej skupiona. W Regionalnym Programie 
Operacyjnym projektowane są nabory na październik tego roku, również można skorzystać 
z dofinansowania do budowy przydomowych oczyszczalni do 85 % kosztów kwalifikowanych, 
koszt VAT jest kosztem kwalifikowanym. Przy 18 tysiącach, 15 % ponosi beneficjent, jest to 
2700 złotych. W tym przypadku beneficjentem byłaby gmina Widuchowa. Michał Lidwin 
powiedział, że koncepcja dla Dębogóry i Marwic jest faktycznie droga, kosztowałaby około 14 
milionów złotych. Budowa kanalizacji w Krzywinie, ostatecznie po dodatkowych, 
wydatkowanych kwotach wyniosła poniżej 5 milionów złotych, w całości, z pozyskanymi 
środkami unijnymi. Michał Lidwin dodał, że jeśli przyjętoby ten sam wskaźnik 
dofinansowania, to  po przetargu  inwestycja ta może kosztować w granicach do 8,5 miliona 
złotych. Poinformował, że ta koncepcja była taka droga, ponieważ Marwice leżą na terenach 
zalewowych, tutaj są specjalne studzienki, przepompownie. Dodał, że ten koszt był dlatego taki 
wysoki, ponieważ już na samym wstępie, każdy mieszkaniec został wzięty pod uwagę przy 
przyłączeniu do kanalizacji. W innych projektach był później problem z przyłączeniem 
niektórych mieszkańców. Michał Lidwin poinformował, że w Dębogórze jest działka, która 
ma przeznaczenie pod stację paliw i jest o większej powierzchni niż w Krajniku. Jest to jedyna 
działka od Mieszkowic do Szczecina Zdroje, po prawej Dodał, że byli chętni, którzy chcieli 
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zapłacić za tę działkę od 200 do 300 tysięcy złotych. W tym momencie rozwiązany byłby 
problem wspólnoty w Dębogórze, ponieważ ta wspólnota od wielu lat cierpi, płaci regularnie 
i ma problem. Michał Lidwin dodał, że pozwolenie na budowę jest gotowe, nie ma pełnej 
dokumentacji, ponieważ gmina nie wystąpiła poprzez sejmik województwa 
zachodniopomorskiego o dopisanie tych miejscowości do aglomeracji. Informację o naborach 
i kwotach można sprawdzić na stronie urzędu marszałkowskiego. Na to poddziałanie 
przeznaczona jest kwota 85 milionów złotych. Michał Lidwin powiedział, że koncepcja 
polegająca na przesyle ścieków z Lubicza poprzez Lubiczyn do Widuchowej jest koncepcją 
nietrafioną. Powiedział, że powstaje pytanie dlaczego gmina ma obowiązek płacenia  
powiatowi około 50 tysięcy rocznie opłat za przyłączenie. Jest inna koncepcja z podłączeniem 
Bolkowic, gdzie ścieki płynęłyby grawitacyjnie i nie płaciłoby  się  żadnych opłat, ponieważ są 
to drogi gminne. Michał Lidwin dodał, ze w naszej gminie jest wiele miejscowości, w których 
jest wysoki poziom wód gruntowych i nie ma możliwości wybudowania tam oczyszczalni 
przydomowych. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że otrzymał uwagi, aby nie dyskutować za długo na ten 
temat. Dodał, że zaprasza Pana Lidwina, gdy będą podejmowane decyzje o środkach 
finansowych, wówczas będzie można na ten temat dyskutować. Przewodniczący Rady 
powiedział, że niestety jest zmuszony przerwać tę dyskusję.  
 
Michał Lidwin  powiedział, że chciał podpowiedzieć, gdzie gmina może aplikować 
o dofinansowanie, gdzie za projekt wart 1 milion złotych, przy 150 tysięcy złotych udziałów 
gminy, można rozwiązać, na zasadzie jednego projektu trzy problemy dla miejscowości 
Widuchowa. Powiedział, że ma taką wiedzę, przyjedzie do gminy i ją przekaże. Michał Lidwin 
powiedział, że jeżeli gmina nie chce otrzymać dofinansowania na wozy strażackie, na sieć 
wodociągową, na ścieki w Widuchowej, to nie będzie więcej zabierał głosu. Dodał, że chciał 
podzielić się taką informacją. 
 
Radny Zdzisław Merski powiedział, że Pan Lidwin doskonale wie, jak gmina jest zadłużona. 
Dodał, że Pan Lidwin próbuje dzisiaj wytykać, że powinno się zrobić to, czy tamto. Zapytał, 
skąd gmina ma wziąć na to środki. Dodał, że Pan Lidwin zadłużył gminę na tyle, że dzisiaj jest 
niewydolna, żeby wchodzić w jakiekolwiek projekty i cokolwiek budować, remontować 
oczyszczalnie, kupować samochody strażackie. Poprosił o krótką odpowiedź na to pytanie. 
 
Michał Lidwin  powiedział, że chętnie odpowie na to pytanie w punkcie zapytania. Dodał, czy 
można uważać za sprawiedliwe społecznie, kiedy inni muszą za to płacić, a on, jego 
poprzednik, Pan Sekretarz za darmo zostali przyłączeni do kanalizacji.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że nie będzie pytać skąd wziąć pieniądze i nie będzie mówić 
o zadłużeniu, ponieważ doskonale wie, jaka jest sytuacja gminy. Powiedziała, że zastanawia 
ją jedno. Skoro Pan Lidwin znał takie doskonałe rozwiązania, miał takie doskonałe rozwiązania 
na Bolkowice, wiedział skąd wziąć pieniądze, jak je pozyskać, to dlaczego przez 12 lat jako 
mieszkanka Marwic nie ma do dziś kanalizacji. Dodała, że Pan Lidwin został podłączony 
za darmo, jego poprzednik również za darmo, a ona dzisiaj mówi, że nie chce zostać 
podłączana za darmo, ponieważ uważa, że pokrzywdzi wszystkich mieszkańców tej gminy, 
mieszkańców Dębogóry i Marwic, narażając ich na takie a nie inne koszty opłaty za 1 m3 
ścieków. Dodała, że uważa, że jest to projekt nieekonomiczny i nie powinien powstać. 
Współczynnik aglomeracji można w taki czy inny sposób stworzyć, ale jest to w pewnym 
sensie manipulowanie rzeczywistymi cyframi. Wójt Gminy powiedziała, że uważa, 
że ta koncepcja nie była słuszna, dziś proponuje inną koncepcję, nie okrzykuje się 
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wszechwiedzącą, dlatego też prosi o opracowanie ludzi, którzy stworzyli nie jedną koncepcję. 
Dodała, że firma ta pracowała w ponad stu gminach. Zapytała, czy Pan Lidwin uważa, 
że nie znali oni tych gmin i ich rozwiązania i koncepcje nie były właściwe? Wójt Gminy 
powiedziała, że nie należy się martwić o to, że mieszkańcy będą rozczarowani, przyjdą 
i powiedzą, że musieli, bądź nie musieli dołożyć. Poinformowała, że  wczoraj była na zebraniu 
w Dębogórze i wraz z Panem Przewodniczącym i Panem Sołtysem słyszeli rozczarowanie 
mieszkańców. Słyszeli również, kiedy mieszkańcy pytali kto poniesie konsekwencje wydania 
64 tysięcy na coś, co dziś nie będzie realizowane. Poinformowała, że jeden z  mieszkańców 
zapytał, kto poniesie koszty tego, że wykonał szambo, ponieważ takie miał wydane warunki, 
a także powiedziano mu, aby nie robił oczyszczalni, ponieważ tutaj będzie kanalizacja. Wójt 
Gminy dodała, że mieszkaniec ten zapytał, czy ona cos z tym zrobi, kto i dlaczego wydał 
te pieniądze z budżetu. Jeśli chodzi o odpowiedzialność, to chyba Pan Lidwin rozumie, kto jest 
odpowiedzialny za te decyzje. Pan Lidwin podpisywał dokumenty, dziś ona podpisuje się pod 
pewnymi decyzjami z pełnymi konsekwencjami. Jeśli chodzi o dokumenty, które trzeba 
przygotować, to chciałaby poinformować, że dokument omawiany dzisiaj został przygotowany 
między innymi dlatego, aby również móc startować w pewnych projektach i pozyskiwać 
środki. Wójt Gminy dodała, że Pan Przewodniczący otrzyma od niej w najbliższym czasie 
jeszcze jedną fakturę. Poinformowała, że 21 kwietnia wpłynął do niej mail o następującej treści 
: „W związku z przygotowywaniem się przez NFOŚIGW oraz WFOŚIGW  do nowej 
perspektywy finansowej 2014-2020 w ramach zadań związanych z działaniami  na rzecz 
ochrony środowiska prosimy w terminie do dnia 24.04.2015 r. o przesłanie odpowiedzi 
na następujące pytania: 
1.Czy gmina posiada opracowane: 

a) Plan Gospodarki Niskoemisyjnej (PGN), 
b) Plan działań na rzecz zrównoważonej energii (SEAP). 

2.Czy gmina jest w trakcie opracowywania powyższych planów? 
3.Czy gmina planuje przystąpienie do opracowywania powyższych planów? 
Jeżeli gmina nie posiada i nie planuje ich opracowania prosimy o udzielenie odpowiedzi czym 
to jest spowodowane. Z wyrazami szacunku. Michał Lidwin. Doradca energetyczny  
WFOŚIGW  Szczecin”. Wójt Gminy dodała, że szanuje, że Pan Lidwin jest teraz doradcą 
energetycznym, że pyta gminę. Zapytała, co ma odpowiedzieć na zadane pytania. Wójt Gminy 
poinformowała, że była w Wojewódzkim Funduszu Ochrony Środowiska, rozmawiała 
z osobami decyzyjnymi i wie, że jeśli gmina będzie chciała cokolwiek uzyskać 
z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, to będzie musiała mieć taki właśnie plan 
gospodarki niskoemisyjnej. Wójt Gminy powiedziała, że zastanawia ją pytanie, dlaczego 
nie ma takiego planu. Powiedziała, że chyba to nie jest do niej odpowiedź. Dodała, że wie, 
iż wiele gmin nie ma takiego planu i będzie musiało do niego przystąpić. To nie jest jedyny 
dokument, za który trzeba będzie zapłacić, ponieważ będzie on niezbędny. Źle jest okrzykiwać 
się wszechwiedzącym we wszystkich sprawach i warto wspierać się ludźmi mądrymi 
i specjalistami w danym zakresie.  
 
Michał Lidwin  powiedział, że wcześniej, jego szef wysyłał zapytanie w jakich projektach, 
w nowym rozdaniu unijnym gmina chce uczestniczyć. Dodał, że otrzymał polecenie, aby 
wysłać jeszcze raz zapytanie do tych gmin, które nie odpowiedziały na pismo jego szefa. 
Michał Lidwin powiedział, że jeśli ktoś tak emocjonalnie reaguje na jego wystąpienie, 
to przeprasza jeśli kogoś uraził. Dodał, że chciał tylko powiedzieć jakie są możliwości 
w naszym województwie. Powiedział, że przykro mu jest, gdy spotyka się to z taką reakcją.  
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Radny Janusz Kulka zauważył, że to, co miało być powiedziane zostało już powiedziane, 
na końcu sesji będą wolne wnioski, zapytania i wówczas będzie można dyskutować. 
Powiedział, żeby w tej chwili trzymano się porządku obrad.  
 
Tomasz Warężak powiedział, że jeśli chodzi o Regionalny Program Operacyjny Pan Lidwin 
ma rację, tylko, że mówi on o poprzednim programie. Poinformował, że nowy Regionalny 
Program Operacyjny ulega pewnym zmianom. Nie można robić oczyszczalni przydomowych 
z RPO. Pomimo, że na stronie RPO jest zapisany ten program, jednak komisja europejska 
zakwestionowała ten zapis i nie można finansować oczyszczalni przydomowych w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego. Dodał, że  finansowane są tylko inwestycje w ramach 
master planu, zatwierdzonego przez KZGW na obszarach aglomeracji. Tomasz Warężak 
poinformował, że Marwice i Dębogóra otrzymałyby dofinansowanie, jeśli byłyby 
w aglomeracji. Drugim warunkiem, o którym Pan Lidwin nie powiedział jest wskaźnik 
koncentracji mieszkańców na kilometr sieci, który w Dębogórze wynosi 56 mieszkańców 
a wymagane do dofinansowania jest 120 mieszkańców. Poinformował, że nie można 
rozszerzyć aglomeracji, ponieważ jest to niezgodne z rozporządzeniem ministra, ustawą 
krajowy program oczyszczania ścieków komunalnych, dyrektywą ściekową. To jest kolejna 
rzecz, którą łatwo można wyjaśnić w urzędzie marszałkowskim. Tomasz Warężak 
poinformował, że gmina nie tylko nie otrzyma dofinansowania, ale również nie rozszerzy 
aglomeracji, nie będzie w master planie i nie otrzyma dofinansowania. Dodał, 
że w inwestycjach generujących dochód zmniejszone będzie dofinansowanie do nawet 60 %, 
czyli na gospodarkę ściekową nie uda się otrzymać  85 % dofinansowania. Poinformował, 
że VAT w PROW ma być kwalifikowany, co pokazuje projekt rozporządzenia. Nie odliczany 
będzie VAT od oczyszczalni przydomowych i nie będzie to 18 tysięcy, ponieważ w Moryniu 
oczyszczalnia przydomowa kosztowała po przetargu 12 tysięcy, średni koszt oczyszczalni 
przydomowej od 4 do 18 osób wyniósł 11 tysięcy brutto. Tomasz Warężak powiedział, 
że co do znajomości regionu, chciałby poinformować, że analogiczne opracowania 
przygotowano dla gminy Cedynia, Chojna i Moryń, a w województwie lubuskim co czwarta 
gmina współpracuje z nimi w podobnym zakresie.  
 
Skarbnik Gminy  poinformował, że dnia 17 marca Pani Wójt swoim zarządzeniem przeniosła 
środki  z rezerwy ogólnej w kwocie 19.680 złotych na opracowanie i wykonanie analizy 
gospodarki wodno – ściekowej i opracowanie koncepcji gospodarki wodno- ściekowej dla 
Gminy Widuchowa, to są środki z rezerwy budżetu gminy.  
 
Przewodniczący Rady zapytał czy zostało to zrobione zgodnie z procedurami finansowymi 
samorządu. 
 
Skarbnik Gminy  odpowiedział twierdząco.  
 
Rada Gminy w głosowaniu jawnym 15 głosami „za”, 0 „przeciw” i  0 „wstrzymuj ących 
się” podj ęła Uchwałę Nr VIII/59/2015 w sprawie przyjęcia Programu Gospodarki 
Wodno- Ściekowej Gminy Widuchowa.  
 
( Uchwała stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu). 
 
Przewodniczący Rady podziękował przedstawicielom Firmy Ecoverde za przybycie. 
 
Przewodniczący Rady ogłosił pięć minuty przerwy. 
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Po przerwie wznowiono obrady sesji.  
 
Ad.VII. Podj ęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu Gminy na rok 2015. 
 
Projekt uchwały w sprawie zmiany budżetu Gminy na rok 2015 przedstawił Skarbnik Gminy. 
 
Skarbnik Gminy  poinformował, że uchwała zwiększa dochody z tytułu zwiększenia części 
oświatowej subwencji ogólnej o kwotę łączną 15.190 złotych  i przeznacza je na: zwiększenie 
limitu wydatków na wyposażenie w sprzęt szkolny i pomoce dydaktyczne szkół podstawowych 
prowadzących edukację włączającą – 5190 złotych dla Zespołu Szkół w Widuchowej, 
zwiększenie limitu wydatków na wyposażenie gabinetów profilaktyki zdrowotnej i pomocy 
przedlekarskiej w szkołach które mają zagwarantowane godziny płatne przez NFZ dla 
pielęgniarek bądź lekarzy – 3.250 złotych Szkoła w Krzywinie, 6750 złotych Zespół Szkół 
w Widuchowej. Skarbnik Gminy poinformował, że uchwała wprowadza do budżetu dochody 
w ramach zwrotu gminom części wydatków poniesionych w ramach funduszu sołeckiego 
i przeznacza je na wydatki modernizacji dróg gminnych 20.553,42 złotych oraz wydatki 
na wynagrodzenia w Urzędzie Gminy Widuchowa 40.119,59 złotych, które wynikają 
z konieczności uzupełnienia środków na wypłaconą w styczniu, zgodnie z prawem, odprawę 
byłemu Wójtowi. Skarbnik Gminy dodał, że włącza się  do budżetu dochody z tytułu darowizn 
z przeznaczeniem na zwiększenie limitu wydatków na organizację dożynek w Widuchowej 
kwota 1.200 złotych. Poinformował, że uchwała przenosi limit wydatków w kwocie 6.500 
złotych z usług na prace zabezpieczające pałac w Dębogórze na usługi wyburzenia 
i zabezpieczenia nieruchomości gminnej w Rynicy oraz kwotę 30.000 złotych z kwot 
na obsługę zadłużenia (odsetki) na pilne uzupełnienie limitów wydatków Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Widuchowej w zakresie ponoszonych kosztów utrzymywania dzieci 
w rodzinach zastępczych 4.000 złotych, w zakresie zwiększonych kosztów wysyłki 
korespondencji pocztowej 8.000 złotych, w zakresie zwiększonych kosztów usług 
opiekuńczych 10.000 złotych, w zakresie dożywiania dzieci 8.000 złotych. Skarbnik Gminy 
poinformował, że na posiedzeniach komisji Pani Kierownik dokładnie omówiła problemy 
Ośrodka Pomocy Społecznej w zakresie finansowania.  
 
Gminne Komisje: Finansów i Gospodarki oraz Samorządu i Oświaty pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 
 
Głosów w dyskusji nie zabrano. 
 
Rada Gminy w głosowaniu jawnym 15 głosami „za”, 0 „przeciw” i 0 „wstrzymuj ących 
się” podj ęła Uchwałę Nr VIII/60/2015 w sprawie zmiany budżetu Gminy na rok 2015. 
 
( Uchwała stanowi załącznik Nr 4  do niniejszego protokołu). 
 
Ad. VIII. Podj ęcie uchwały w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy  
Widuchowa. 
 
Projekt uchwały w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Widuchowa 
przedstawił Skarbnik Gminy. 
 
Skarbnik Gminy  poinformował, że w projekcie uchwały wkradł się błąd polegający na tym, 
że w punkcie, gdzie jest zapis: Utrzymanie oraz poprawa jakości i efektywności energetycznej 
oświetlenia ulicznego jest zapis 10 milionów, nastąpiło dopisanie jednego zera i należało 
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to poprawić. Skarbnik Gminy dodał, że limit zobowiązań był już poprawny - 1.044.790 
złotych. Skarbnik Gminy poinformował, że ta uchwała dopisuje do wykazu przedsięwzięć dwa 
zadania. Jest to  budowa przydomowych oczyszczalni ścieków z udziałem środków PROW 
na lata 2014-2020 i jest to pierwszy etap wykonanie dokumentacji technicznej, jest to 
maksymalna kwota, którą gmina może zapłacić za wykonanie dokumentacji i ona jest 
uzależniona od liczby złożonych wniosków na budowę przydomowych oczyszczalni. Ta kwota 
będzie płatna w budżecie roku 2016. Drugie zadanie to będzie poprawa jakości i efektywności 
energetycznej oświetlenia ulicznego na terenie Gminy Widuchowa, łączne wydatki  1.044.790 
złotych. Skarbnik Gminy poinformował, że tyle ma kosztować cały projekt, cała umowa. 
Dodał, że tutaj jest wpisana również kwota utrzymania oświetlenia, umowy konserwacyjnej, 
którą gmina pokrywa i płaci corocznie w kwocie około 70 tysięcy złotych. Skarbnik Gminy 
poinformował, że łączne kwoty zobowiązania wobec firmy wykonującej inwestycje wymiany 
opraw na ledowe to rocznie około 127 tysięcy, z każdym rokiem to maleje, gdyż maleją kwoty 
rat odsetkowych, prowizyjnych dla ENEOS w związku z tym, że maleje zadłużenie. Skarbnik 
Gminy poinformował, że za tą kwotę gmina uzyska 40 tysięcy oszczędności na energii 
elektrycznej oraz  będzie miała oszczędność na wydatkach na konserwację po modernizacji. 
Teraz wydatki na konserwację bez modernizacji wynoszą 72 tysiące złotych, natomiast wydatki 
na konserwację po modernizacji będą wynosiły 32.170 złotych w pierwszych pięciu latach 
trwania projektu, natomiast w ostatnich dwóch latach zgodnie z umową jest to kwota 35.270 
złotych. Skarbnik Gminy poinformował, że oprócz tego, że ta umowa będzie gwarantować 
wymianę opraw na ledowe, to będzie również gwarantować kwestię wydatków na konserwację. 
Nie będzie konieczności podpisywania jej co roku, tylko będzie ona zagwarantowana już w tej 
jednej umowie. Skarbnik Gminy dodał, że po modernizacji, zamiast kwot 192 tysięcy łącznie 
wydawanych w tej chwili, wydatkowana będzie kwota 112.170 złotych, co daje oszczędność 
około 80 tysięcy rocznie i po uwzględnieniu kosztów modernizacji budżet gminy będzie musiał 
dopłacić do tego 40 tysięcy złotych. Skarbnik Gminy wyjaśnił, że za 40 tysięcy złotych rocznie 
będą oprawy ledowe i zupełnie inna jakość światła. Skarbnik Gminy dodał, że jeśli do tych 
wyliczeń zostanie dołożony pomysł, że będzie jeszcze udział sołectw w pokryciu kosztów 
modernizacji, co ma już miejsce, bowiem sołectwa składają wnioski i część środków 
przeznaczają, to budżet nie będzie do tego dopłacał, tylko pojawią się środki na kwotę prawie 
60 tysięcy złotych.   
 
Gminne Komisje: Finansów i Gospodarki oraz Samorządu i Oświaty pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 
 
Wójt Gminy powiedziała, że około roku czasu wstecz, kiedy niektórzy układali pewne 
programy i szukali rozwiązań na to, aby w naszej gminie mogło być lepiej, znając stan 
faktyczny, sytuację, która jest, pracowała z pewną grupą osób nad układaniem nie haseł, 
nie obietnic, ale realnego programu, który miała zamiar realizować. Wójt Gminy dodała, 
że wszyscy z tej grupy brali udział w układaniu tych koncepcji, a Pan Łukasz Kosmalski i Pan 
Marcin Łowicki zaproponowali zmodernizowanie oświetlenia. Wójt Gminy powiedziała, że 
jako radna poprzedniej kadencji wiedziała o wysokich kosztach wydawanych na energię 
elektryczną i konserwację. W związku z tym uważała, że jest to temat warty wpisania w tę 
koncepcję. Wójt Gminy powiedziała, że po zaprzysiężeniu, od razu przystąpiła do realizacji 
tematu, prosząc o dokładne statystyki, do których wcześniej nie miała dostępu, czy 
rzeczywiście ten temat jest do rozwiązania i czy rzeczywiście wart jest pochylenia się nad nim. 
Wójt Gminy dodała, że kiedy otrzymała informację z kolejnych referatów z zestawieniami 
liczbowymi była przerażona. Wiedziała, że pomysł modernizacji oświetlenia z jednej strony 
był fantastycznym pomysłem a z drugiej strony powstała wątpliwość, czy uda się to unieść. 
Dodała, że potrzeba było pół roku jej pracy, aby samą siebie przekonać do tego, że trzeba to 
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wykonać. Powstało pytanie w jaki sposób to zrobić, przy 60 % zadłużeniu gminy, przy 
oświetleniu rtęciowym, bardzo energochłonnym, przy stanie oświetlenia gminy bardzo 
awaryjnym. Wójt Gminy poinformowała, że przez pół roku pochylała się sama nad tym 
problemem, uczyła się jak powstaje wiązka światła w żarówce rtęciowej, jak są rozłożone 
soczewki w ledach, po to, żeby samą siebie przekonać, że warto. Gdy sama była przekonana, 
po sześciu miesiącach dała pod rozwagę te sprawy Panu Skarbnikowi i Panu Sekretarzowi i 
czekała na ich opinie w tej sprawie. Odpowiedź była jednoznaczna, że należy to zrobić. Wójt 
Gminy poinformowała, że wtedy zaczęła spotykać się ze specjalistami, również z  
przedstawicielami firmy Enea, którzy obecni są na dzisiejszej sesji, po to, aby znaleźć 
rozwiązania wykonania tej modernizacji. Wójt Gminy powiedziała, że informacja o 60 % 
zadłużeniu i to, co powiedział Pan Skarbnik brak możliwości zadłużania się dalej, pada ciągle. 
Wójt Gminy dodała, że cieszy się, że jest brak możliwości zadłużania, ponieważ nikt nie 
namówi jej do tego, aby przeprowadziła inwestycje, które będą zadłużać gminę. Dodała, że nie 
zgodzi się na to, ponieważ uważa, że jest to zły kierunek, już cienka czerwona linia zbliżyła się 
do gminy. Trzeba pamiętać, że kiedy gmina będzie składać o jakieś dofinansowanie, o jakieś 
środki, musi mieć wkład własny i trzeba to włożyć, aby po rozliczeniu inwestycji to odzyskać. 
Dodała, że wielu z Państwa Radnych było Radnymi w poprzedniej kadencji i doskonale znają 
stan faktyczny. Wójt Gminy poinformowała, że dwa tygodnie temu zakończono etap 
negocjacji, wyliczeń, tabel i dziś jest to gotowe do przedstawienia. Wójt Gminy dodała, że 
uważa, że ze swej strony zrobiła wszystko, co możliwe, aby móc przeprowadzić tę inwestycję, 
która z jednej strony da oszczędności, a z drugiej strony kolosalnie poprawi bezpieczeństwo i 
jakość życia w gminie. Wójt Gminy poinformowała, że o szczegółach poinformuje Pan 
Dyrektor i chce tylko powiedzieć, że w tym temacie gmina lideruje, tak jak lideruje w powiecie 
w zadłużeniu. Na dwadzieścia gmin, które obsługuje Enea Stargard, Gmina Widuchowa jest 
jedyną, która posiada żarówki rtęciowe. Wójt Gminy powiedziała ponownie, że dziś 
przedstawia rozwiązanie, które pozwoli oszczędzić, poprawi jakość życia mieszkańców, będzie 
miało duże przesłanie ekologiczne. Dodała, że przy położeniu i walorach gminy kierunek 
ekologiczny jest bardzo ważny. Wójt Gminy powiedziała, że to są argumenty, które Państwo 
Radni powinni wziąć pod uwagę głosując ten projekt. Dodała również, że projekt tej uchwały 
jest adresowany do wszystkich mieszkańców gminy Widuchowa. Tak jak mieszkańcy 
są udziałowcami naszego budżetu i jeśli mieszkańcy wkładają złotówkę do budżetu, to ona 
proponuje, aby ta złotówka wracała do mieszkańców w postaci oświetlenia, do każdej 
miejscowości. Wójt Gminy powiedziała, że nie dzieli mieszkańców, proponuje rozwiązanie 
dla wszystkich mieszkańców tej gminy. Dodała, że decyzja będzie należała do Państwa 
Radnych.  
 
Robert Drozd Dyrektor ENEA Oświetlenie poinformował, że przybył na dzisiejszą sesję 
wraz z Panem Sławomirem Kubiakiem, który bezpośrednio odpowiada za oświetlenie 
na terenie gminy Widuchowa. Firma Enea Oświetlenie przejęła majątek oświetleniowy 
i została zobowiązana przez matkę, firmę Enea, aby zajmowała się oświetleniem drogowym 
bardzo poważnie. Dodał, że firma otrzymała majątek oświetleniowy i między innymi zaczęły 
się rozmowy z gminą Widuchowa. Poinformowała, że Pani Wójt zwróciła się z zapytaniem, 
co zrobić, aby było lepiej finansowo, wizualnie i aby oświetlenie po doświadczeniach stycznia 
i lutego działało dużo mniej awaryjnie. Robert Drozd poinformował, że od 1 stycznia, 
po przejęciu oświetlenia zaczęły się problemy z tytułu oświetlenia, szczególnie na ulicy 
Nadodrzańskiej, w poszczególnych mniejszych miejscowościach. Zaczęto się zastanawiać, 
co zrobić, aby było lepiej. Odpowiedź jest znana i przećwiczona w wielu gminach i wiadomo 
jest co zrobić, aby oświetlenie działało lepiej i zużywało dużo mniej energii i aby rachunki, 
które płaci gmina dostarczycielowi energii i operatorowi były dużo mniejsze. Gmina 
Widuchowa, spośród dwudziestu gmin jest ostatnią gminą, która ma jeszcze oprawy starego 
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typu, rtęciowe. Jest to ostatnia gmina w województwie, w której na taką skalę to oświetlenie 
byłoby tego typu. Robert Drozd zaprezentował, oprawę oświetleniową, która jest podobna 
do tej, jakie istnieją w gminie Widuchowa oraz przykładową oprawę, na którą proponuje 
się wymienić stare oprawy. Dodał, że propozycja wymiany podyktowana jest względem 
oszczędnościowym, aby gmina mogła oszczędzać na energii. Robert Drozd poinformował, 
że możliwości oszczędzania, są szacowane bardzo ostrożnie. Dodał, że praktyka z gmin 
wskazuje, że oszczędności są co najmniej 10 – 15 % wyższe dlatego, że to gwarantuje Enea. 
Robert Drozd poinformował, że w programie, który został szczegółowo przedstawiony 
władzom gmin wskazane jest, że jeżeli dokona się wymiany opraw, to z tego tytułu pojawią się  
w umowach możliwości zmiany stałej opłaty od operatora, zmiany taryfy. Dodał, że te 
oszczędności, które zaproponował Pan Skarbnik z pewnością będą wyższe. Robert Drozd 
poinformował, że gmina po przejściu na oświetlenie ledowe jest w stanie zaoszczędzić 50 % 
energii natychmiast. Dodał, że gdyby nie było przerwy nocnej od 1200 do 400 to program 
oszczędzania wychodziłby bardzo dobrze. Poinformował, że te urządzenia przez cztery godziny 
dziennie, przez cały rok nie pracują i w związku z tym oszczędności są mniejsze. Gminy, 
w których wykonywana była poprawa jakości, efektywności energetycznej oświetlenia, 
po roku, czy dwóch latach bardzo często dochodziły do wniosku, że stać je na to, aby zacząć 
utrzymać oświetlenie przez całą noc astronomiczną.  
Robert Drozd odczytał zestawienie miejscowości w których jest plan wymiany opraw. Są to 
miejscowości Bolkowice, Czarnówko, Dębogóra, Kłodowo, Krzywin, Lubicz, Lubiczyn, 
Marwice, Ognica, Pacholęta, Polesiny, Rynica, Widuchowa, Wilcze, Żarczyn, Żelechowo. 
Planowana jest wymiana opraw rtęciowych w ilości 418 opraw. Robert Drozd poinformował, 
że jeżeli gmina zdecyduje się na zmianę opraw, to Enea poczyni również swoje inwestycje, 
zostanie wykonany remont sieci na ulicy Nadodrzańskiej.  
 
Radny Marcin Łowicki  dokonał pomiaru natężenia oświetlenia oprawy rtęciowej i ledowej.   
 
Robert Drozd Dyrektor ENEA Oświetlenie poinformował, że w oprawie rtęciowej zdjęto 
klosz, który zazwyczaj zabiera od 25-40%  natężenia. 
 
Radny Marcin Łowicki  poinformował, że oprawa rtęciowa bez oprawy daje natężenie około 
1800 Wat. 
 
Robert Drozd Dyrektor ENEA Oświetlenie powiedział, że po zamontowaniu klosza 
natężenie oświetlenia będzie się kształtowało w granicach 1500 Wat                            
 
Radny Marcin Łowicki  poinformował, że oprawa ledowa daje natężenie około 1450 Wat. 
 
Robert Drozd Dyrektor ENEA Oświetlenie powiedział, że jest to ten sam poziom, przy 
zużyciu energii 1/6.   
 
Przewodniczący Rady zapytał, czy planowana jest wymiana na oprawy o mocy 50 – 60 Wat. 
 
Robert Drozd Dyrektor ENEA Oświetlenie powiedział, że takie jest założenie i jakość 
oświetlenia będzie dużo większa. Dodał, że na dzień dzisiejszy nie ma mowy o oprawach 
innych niż ledowe, ponieważ nikt nie chce płacić więcej za energię. Dodał, że Enea 
Oświetlenie jest w stanie szybko przeprowadzić wymianę, będą wymieniane również 
wysięgniki, przewody. Robert Drozd poinformował ponadto, że po wymianie opraw, będą 
prowadzone rozmowy z władzami gminy o możliwości zastosowania obwodów, które potrafią 
przyciemnić oświetlenie w nocy, co stosowane jest przy ścieżkach rowerowych. 
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Radny  Janusz Kulka powiedział, że wszystko zostało bardzo jasno wytłumaczone. 
Powiedział, że tak jak mówiła Pani Wójt,  bardzo często dochodziło do awarii oświetlenia 
na ulicy Nadodrzańskiej.  
 
Robert Drozd Dyrektor ENEA Oświetlenie powiedział, że odnośnie ulicy Nadodrzańskiej, 
zachodzi tam taka sytuacja, że linki Enea zarzucane są na linki operatora i wówczas dochodzi 
do zwarcia. Zostaną założone tam przewody izolowane i z pewnością zniknie ten problem.  
 
Przewodniczący Rady powiedział, że wszystko zostało objaśnione i zasadność jest jasna. 
Dodał, że tak jak zostało to wspomniane, sołectwa chętnie dołączają się do tej inwestycji. 
Powiedział, że sołectwo Dębogóra na wczorajszym zebraniu przeznaczyło 9 tysięcy złotych 
na modernizację oświetlenia. Zapytał jakie miejscowości i w jakich kwotach dołączyły się już 
do tego zadania.  
 
Sołtys Sołectwa Czarnówka Ewa Piesik poinformowała, że jest to kwota 6.150 złotych. 
 
Sołtys Sołectwa Krzywin Jadwiga Mazur poinformowała, że jest to kwota 13.000 złotych. 
 
Sołtys Sołectwa Dębogóra Łukasz Kosmalski poinformował, że jest to kwota 9.000 złotych. 
 
Sołtys Sołectwa Marwice Małgorzata Jóźwiak poinformowała, że jest to kwota 6.000 
złotych.     
 
Rada Gminy w głosowaniu jawnym 15 głosami „za”, 0 „przeciw” i 0 „wstrzymuj ących 
się” podj ęła Uchwałę Nr VIII/61/2015 w sprawie zmian w wieloletniej prognozie 
finansowej Gminy Widuchowa. 
 
( Uchwała stanowi załącznik Nr 5 do niniejszego protokołu). 
 
Radny Zdzisław Merski powiedział, że Pan Przewodniczący pytał Państwa Sołtysów, kto 
dołożył się do zadania modernizacji oświetlenia i nie wszyscy Sołtysi podnieśli rękę. Dodał, 
że z uchwały wnioskuje, że nawet w tych sołectwach, które nie dołożą się do tego zadania, 
oświetlenie zostanie zmodernizowane.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że to był pomysł Pana Skarbnika i chciał on poprosić o 100 % 
przekazania. Ostatecznie zwrócili się z prośbą o 50 % przekazania. Dodała, że to jest 
suwerenne prawo, aby podjąć decyzję o chęci, bądź braku chęci  przystąpienia do tego zadania. 
Poinformowała, że we wszystkich miejscowościach dokonana zostanie modernizacja 
oświetlenia. Poprosiła o podziękowanie mieszkańcom miejscowości, które już przekazały 
ze swoich funduszy kwoty na modernizację oświetlenia.  
 
Ad. IX. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru ławnika na kadencję od 2016 r. do 2019 r.  
 
Projekt uchwały w sprawie wyboru ławnika na kadencję od 2016 r. do 2019 r. przedstawił 
Sekretarz Gminy.  
 
Sekretarz Gminy poinformował, że w tym roku upływa kadencja ławników i zgodnie 
z przepisami ustawy prawo o ustroju sądów powszechnych, do końca października rada gminy 
wybiera nowych ławników. Termin składania wniosków upłynął 30 czerwca i do urzędu 
wpłynęły prawidłowo złożone, wraz z wszelkimi załącznikami zgłoszenia dwóch kandydatów. 
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Jeden kandydat został zgłoszony przez Prezesa Sądu, druga kandydatka została zgłoszona przez 
uprawnionych do zgłaszania kandydata mieszkańców. Sekretarz Gminy dodał, 
że na poprzedniej sesji rada gminy wyłoniła ze swojego składu komisję opiniującą, która 
zebrała się i zaopiniowała kandydatury na ławników. Dodał, że wybór ławnika musi 
się odbywać w głosowaniu tajnym, więc zgodnie z procedurą zostanie powołana komisja 
skrutacyjna i odbędzie się głosowanie tajne.  
 
Gminne Komisje: Finansów i Gospodarki oraz Samorządu i Oświaty pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 
 
Opinia zespołu powołanego w sprawie wyrażenia opinii o zgłoszonych kandydatach  
na ławników sądowych. 
 
Radna Magdalena Puzik - Przewodnicząca Zespołu Opiniującego odczytała protokół 
z posiedzenia zespołu opiniującego kandydatów na ławników sądowych z dnia 3 września 
2015 r., który stanowi załącznik Nr 6 do niniejszego protokołu.  
 
Głosów w dyskusji nie zabrano. 
 
Przewodniczący Rady  poprosił o zgłaszanie kandydatur do składu Komisji Skrutacyjnej. 
 
Radny Dariusz Filipiak zaproponował kandydaturę Radnego Marcina Janiaka. 
 
Radny Marcin Janiak wyraził zgodę na kandydowanie do składu Komisji Skrutacyjnej. 
 
Radna Agnieszka Malik zaproponowała kandydaturę Radnej Marzeny Gęsiak. 
 
Radna Marzena Gęsiak wyraziła zgodę na kandydowanie do składu Komisji Skrutacyjnej. 
 
Radna Marzena Gęsiak zaproponowała kandydaturę Radnej Magdaleny Puzik. 
 
Radna Magdalena Puzik wyraziła zgodę na kandydowanie do składu Komisji Skrutacyjnej. 
 
Radny Dariusz Filipiak zaproponował zamknięcie listy kandydatów do składu Komisji 
Skrutacyjnej. 
 
Rada Gminy w głosowaniu jawnym 15 głosami „za”, 0 „przeciw” i 0 „wstrzymuj ących 
się” przyj ęła wniosek Radnego Dariusza Filipiaka.  
 
Przewodniczący Rady stwierdził, że Radni Marcin Janiak, Magdalena Puzik i Marzena 
Gęsiak zostali powołani do składu Komisji Skrutacyjnej. 
  
Prowadzący Rady zarządził dziesięć minut przerwę podczas której Komisja Skrutacyjna 
przygotowywała karty do głosowania. 
 
Po przerwie wznowiono obrady rady. 
 
Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Radna Marzena Gęsiak objaśniła sposób 
głosowania. Następnie rozdano karty do głosowania.  
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Po oddaniu głosów przez Radnych Przewodniczący Rady zarządził przerwę w celu 
zliczenia głosów i sporządzenia protokołu przez Komisję Skrutacyjną.  
 
Komisja Skrutacyjna przystąpiła do zliczenia głosów i sporządzenia protokołu.  
 
Po przerwie Prowadzący Rady poprosił Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej Radną 
Marzenę Gęsiak o odczytanie protokołu Komisji Skrutacyjnej z głosowania tajnego 
w sprawie wyboru ławnika do orzekania w sprawach rodzinnych do Sądu Rejonowego 
w Gryfinie na kadencję 2016 – 2019. 
  
Protokół Komisji Skrutacyjnej wraz z kartami do głosowania stanowi załącznik Nr 7 
do niniejszego protokołu.  
 
Przewodniczący Rady poprosił Sekretarza Gminy o odczytanie uchwały z nazwiskiem 
wybranego ławnika.  
  
Sekretarz Gminy odczytał Uchwałę Nr VIII/62/2015 Rady Gminy Widuchowa z dnia 10 
września 2015 r. w sprawie wyboru ławnika na kadencję od 2016 r. do 2019 r. 
 
Sekretarz Gminy poinformował, że taki projekt uchwały będzie teraz poddany pod 
głosowanie.  
 
Rada Gminy w głosowaniu jawnym 9 głosami „za”, 0 „przeciw” i 6 „wstrzymuj ącymi się” 
podjęła Uchwałę Nr VIII/62/2015 w sprawie wyboru ławnika na kadencję od 2016 r. 
do 2019 r. 
 
( Uchwała stanowi załącznik Nr 8 do niniejszego protokołu). 
 
Ad.X. Podjęcie uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży w drodze przetargu 
ustnego nieograniczonego nieruchomości zabudowanej, stanowiącej własność Gminy 
Widuchowa.  
       
Projekt uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży w drodze przetargu ustnego  
 nieograniczonego nieruchomości zabudowanej, stanowiącej własność Gminy Widuchowa 
przedstawił Sekretarz Gminy.  
 
Sekretarz Gminy poinformował, że na wniosek mieszkańców Sołectwa Żelechowo omawiana 
nieruchomość dwukrotnie była wystawiona do sprzedaży w drodze przetargu ograniczonego 
do mieszkańców Sołectwa Żelechowo. W związku z tym, że dwa przetargi dały wynik 
negatywny uznano, że nie jest zasadne ograniczanie możliwości zbycia nieruchomości tylko 
dla mieszkańców Sołectwa Żelechowo i proponowane jest aby zbyć tę nieruchomość 
w przetargu nieograniczonym.  
 
Gminne Komisje: Finansów i Gospodarki oraz Samorządu i Oświaty pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 
 
Radna Marzena Gęsiak powiedziała, że w tej kwestii  wypowiedziała się na posiedzeniu 
komisji. Dodała, że podziela zdanie Pani Wójt w sprawie podjęcia tych działań, ponieważ bez 
sensu byłoby, aby budynek ten ulegał dalszemu niszczeniu, zwłaszcza, że wiadomym jest jak 
ten budynek wyglądał i jak wygląda teraz.  
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Rada Gminy w głosowaniu jawnym 15 głosami „za”, 0 „przeciw” i 0 „wstrzymuj ących  
się” podj ęła Uchwałę Nr VIII/63/2015 w sprawie przeznaczenia do sprzedaży w drodze 
przetargu ustnego nieograniczonego nieruchomości zabudowanej, stanowiącej własność 
Gminy Widuchowa.  
 
( Uchwała stanowi załącznik Nr 9 do niniejszego protokołu). 
 
Ad.XI.Podj ęcie uchwały w sprawie nieodpłatnego przejęcia nieruchomości 
niezabudowanej  od Skarbu Państwa Agencji Nieruchomości Rolnych na rzecz  Gminy 
Widuchowa.  
 
Projekt uchwały w sprawie nieodpłatnego przejęcia nieruchomości niezabudowanej  od Skarbu 
Państwa Agencji Nieruchomości Rolnych na rzecz  Gminy Widuchowa przedstawił Sekretarz 
Gminy. 
 
Sekretarz Gminy poinformował, że omawiana działka położona jest w sąsiedztwie bloków 
wspólnoty mieszkaniowej w Dębogórze i mieszkańcy chcą ten teren przeznaczyć na cele 
kultury fizycznej i sportu. Jest to działka, na której w tej chwili jest zaimprowizowane boisko, 
korzystają z tego mieszkańcy i uchwała ma na celu sformalizowanie tego stanu. Jeśli rada 
podejmie stosowną uchwałę gmina będzie  właścicielem tej działki. 
 
Gminne Komisje: Finansów i Gospodarki oraz Samorządu i Oświaty pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 
 
Głosów w dyskusji nie zabrano. 
 
Rada Gminy w głosowaniu jawnym 15 głosami „za”, 0 „przeciw” i 0 „wstrzymuj ących  
się” podj ęła Uchwałę Nr VIII/64/2015 w sprawie nieodpłatnego przejęcia nieruchomości 
niezabudowanej  od Skarbu Państwa Agencji Nieruchomości Rolnych na rzecz  Gminy 
Widuchowa.  
 
( Uchwała stanowi załącznik Nr 10 do niniejszego protokołu). 
       
Ad. XII. Podj ęcie uchwały w sprawie zmiany regulaminu udzielania pomocy materialnej  
o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy Widuchowa.  
 
Projekt uchwały w sprawie zmiany regulaminu udzielania pomocy materialnej 
o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy Widuchowa 
przedstawił Sekretarz Gminy. 
 
Sekretarz Gminy poinformował, że już składane są wnioski o stypendium szkolne 
i w związku z tym, że Rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 7 sierpnia zmieniło wysokości 
świadczeń, korzystając z tego, że odbywa się posiedzenie sesji rady gminy, przygotowany 
został projekt uchwały dający możliwość uzyskania wyższego stypendium od dnia 1 listopada.  
 
Gminne Komisje: Finansów i Gospodarki oraz Samorządu i Oświaty pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 
 
Głosów w dyskusji nie zabrano. 
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Rada Gminy w głosowaniu jawnym 15 głosami „za”, 0 „przeciw” i 0 „wstrzymuj ących  
się” podj ęła Uchwałę Nr VIII/65/2015 w sprawie zmiany regulaminu udzielania pomocy 
materialnej  o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy 
Widuchowa  
 
( Uchwała stanowi załącznik Nr 11 do niniejszego protokołu). 
       
Ad. XIII. Interpelacje, zapytania, odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
 
Wójt Gminy  odczytała sprawozdanie z Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Geodezji 
w sprawie wniosków i zapytań złożonych na Sesji Rady Gminy Widuchowa w dniu 18 czerwca 
2015 r. 
 
(Sprawozdanie stanowi załącznik Nr 12  do niniejszego protokołu). 
 
Wójt Gminy  odczytała sprawozdanie z Referatu Inwestycji, Strategii i Rozwoju w sprawie 
wniosków i zapytań radnych złożonych na Sesji Rady Gminy Widuchowa w dniu 18 czerwca 
2015 r. 
 
(Sprawozdanie stanowi załącznik Nr 13 do niniejszego protokołu). 
 
Radna Agnieszka Malik zapytała, czy do Agencji Nieruchomości Rolnych została zgłoszona 
sprawa posprzątania tego terenu koło cmentarza. Dodała, że Pani Wójt mówiła, że to jest 
wysypisko śmieci i w tej sprawie na pewno zostanie coś zrobione. Poprosiła o udzielenie 
odpowiedzi na piśmie. 
 
Wójt Gminy  odpowiedziała, że Pani Radna otrzyma odpowiedź na piśmie wraz 
z kserokopiami dokumentów. Dodała, że dużo krócej mieszka w tej gminie, niż Pani Radna 
w swojej miejscowości, ale wie, że to jest wysypisko śmieci, powstające od wielu lat. Wójt 
Gminy powiedziała, że w tej chwili zostały złożone pisma do Policji o ustalenie sprawców 
i oczekujemy na odpowiedź Agencji, ponieważ takie są procedury. Wójt Gminy 
poinformowała, że jeśli zostaną ustaleni sprawcy, wówczas Agencja podejmie kroki. Wójt 
Gminy powiedziała, że cały czas trzyma rękę na pulsie, ale pewne procedury muszą być 
zachowane. Dodała, że myśli, iż jesteśmy na dobrej drodze, aby po tylu latach to miejsce 
posprzątać.  
 
Radna Marzena Gęsiak zadała pytanie dotyczące świetlicy w Kłodowie. Powiedziała, że Pani 
Wójt odczytała, że została przedłużony okres remontu do roku 2016. Dodała, że rozumie, 
iż w przyszłorocznym budżecie zostaną ujęte jakieś środki na tę inwestycję.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że posiada całą listę takich rzeczy, które uważa, że należałoby ująć. 
Dodała, że będzie oczywiście na wszystko bardzo otwarta. Dodała, że myśli, iż Państwo Radni 
będą zaangażowani przy projekcie budżetu i wówczas zobaczą na czym polega budowanie 
budżetu i czy rzeczywiście wszystko się w nim znajdzie. Dodała, że na pewno ma to na swojej 
liście i będzie chciała wprowadzić to do budżetu. Wójt Gminy podkreśliła ponownie, 
że wszyscy Państwo będą zaproszeni do współpracy w tym zakresie.  
 
Radna Małgorzata Jankowska zapytała, czy do tej listy dopisane jest skrzyżowanie 
w Żelechowie.  
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Wójt Gminy  powiedziała, że jeżeli chodzi o drogi, to na rekonesans dróg pojechali Państwo 
Radni. Dodała, że zapraszała również Państwa Radnych do współpracy w tym zakresie. Zostały 
dokonane ustalenia, powstał protokół, są wnioski z tej Komisji. Wójt Gminy powiedziała, 
że dziś nie odpowie z pamięci, czy jest to w protokole. Dodała, że wie jakie drogi tam 
się znalazły i w jakiej kolejności. Wójt Gminy powiedziała, że Państwo Radni, którzy 
uczestniczyli w Komisji ustalili te priorytety.  
Sekretarz Gminy powiedział, że przygotowana została dla Pana Michała Lidwina płytka 
z plikami w takim formacie, że bardzo łatwo będzie je odczytać na komputerze. Dodał, 
że na stronie internetowej było to wiele dokumentów spakowanych i być może trudno było 
rozpakować plik.  
 
Radna Magdalena Puzik zapytała, czy w ostatnim czasie Pani Wójt otrzymała wniosek 
od Komendanta Policji odnośnie dofinansowania wozu policyjnego razem z Gminą Banie.  
 
Przewodniczący Rady poinformował, że otrzymał taką informację i zaraz ją odczyta. 
 
Radna Magdalena Puzik powiedziała, że chciałaby zgłosić sprawę, o której dowiedziała 
się wczoraj wieczorem i jeszcze nie zdążyła zgłosić do referatu. Radna poinformowała, 
że powstały dwie potężne dziury na drodze gminnej, obok posesji nr 49 w Ognicy. Poprosiła, 
aby ta sprawa została jak najszybciej rozwiązana.  
 
Przewodniczący Rady powiedział, że zgłaszał wniosek odnośnie parkingu w Widuchowej 
przy ulicy Barnima. Dodał, że Pani Wójt to potwierdziła i bardzo cieszy się, że w budżecie, 
w przyszłym roku będzie to zaplanowane. Przewodniczący Rady powiedział, że chciałby 
złożyć wniosek dotyczący wpisania do budżetu potrzeby postawienia na drodze gminnej, która 
oznaczona jest ograniczeniem 5 tonowym, oraz strefą ruchu dwóch lamp. Dodał, że jest to 
bardzo niebezpieczny teren i należy doświetlić tę drogę. Przewodniczący Rady poprosił 
ponadto o wystąpienie do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad o oznaczenie 
skrzyżowania drogi krajowej k 31 z drogą powiatową Marwice – Pacholęta  w sposób bardziej 
restrykcyjny. Dodał, że zdarzają się w tym miejscu wypadki śmiertelne i powinien być na tym 
odcinku dużo większy zakaz wyprzedzania, jak nie całkowity. Przewodniczący Rady 
powiedział, że zgłasza ten problem po rozmowie z mieszkańcami Marwic, Pacholąt, Dębogóry 
oraz uczestnikami ruchu rowerowego.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że te sprawy będą przekazywane od razu dalej. Poinformowała, 
że jeśli chodzi o wpisanie doświetlenia tej drogi, to nie wie, czy będzie taka potrzeba. Dodała, 
że wczoraj nie wiedziała jeszcze tego, ponieważ nie wiedziała jaka będzie decyzja Rady, więc 
nie mogła obiecywać mieszkańcom pewnych rzeczy. Wójt Gminy poinformowała, że lista 
punktów świetlnych do dostawienia, którą odziedziczyła, jest bardzo długa. Powiedziała, 
że tak jak wspominała,  po przeprowadzeniu modernizacji, zrobiony zostanie jeszcze raz przez 
firmę wewnętrzny audyt, na ile zachowane są wszystkie normy i zasady bezpieczeństwa. 
Dodała, że dotyczy to różnych dróg, ponieważ są różne wymagania. Ocenione zostanie jak te 
punkty świetlne będą zachowywały się po modernizacji i wówczas zajmiemy się dostawianiem 
nowych punktów świetlnych. Wójt Gminy dodała, że jeśli chodzi o ten punkt i tę drogę, to tam 
nawet jeśli światło będzie padało to i tak nie uzyska się doświetlenia. To miejsce będzie 
potraktowane priorytetowo i będzie to wynikało z modernizacji, z tego projektu. 
 
Radny Marcin Łowicki  podziękował za odpowiedź na pytanie dotyczące poniesionych 
kosztów na projekty, które nie zostały zrealizowane. Dodał, że jest to kwota około 230 tysięcy 



 26

złotych. Zadał pytanie, czy to są wszystkie pieniądze, które wydajemy, ponieważ z tego, 
co wie, jeszcze wydajemy pieniądze na przedłużenie ważności pozwoleń na budowę tych 
inwestycji.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że są pewne decyzje, w przypadku niektórych spraw, odmienne 
od koncepcji forsowanych wcześniej. W związku z tym, w odniesieniu do niektórych pozwoleń 
stwierdziła, że nie warto, bo to są projekty, które nigdy nie będą realizowane. Projekty 
te zostaną wymienione w odpowiedzi. Wójt Gminy powiedziała, że są takie projekty, gdzie 
pozwolenia są przedłużane, ponieważ jest kontynuacja władzy. 
 
Radna Marzena Gęsiak powiedziała, że Pani Sołtys poruszała kiedyś temat drogi Wlicze -
Żelechowo, która nie została zrealizowana przez Powiat. Zapytała, czy Pani Wójt orientuje 
się czy Powiat planuje coś na tej drodze, czy to tak już pozostanie.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że z rozmów, które prowadziła w tym zakresie, stanowisko było 
dość jednoznaczne. Był czas, kiedy przeprowadzany był remont tej drogi i wówczas gmina 
miała zauczestniczyć. Nie podjęto tej decyzji, więc został wykonany remont w tym zakresie, 
na jaki wystarczyło pieniędzy. Wójt Gminy poinformowała, że podejmuje rozmowy w tym 
zakresie, ale jest to niekomfortowa sytuacja, ponieważ najpierw gmina nie chciała tego robić, 
a teraz nagle chce to robić. Wójt Gminy poinformowała, że nie może odpowiadać za Powiat 
i należy wziąć pod uwagę fakt, że Powiat ma ogrom tych dróg i po to występował do gminy, 
aby zrobić drogę w całości. Dodała, że dziś temat byłby zapomniany, ale sprawy potoczyły 
się inaczej. Wójt Gminy powiedziała, że pamięta o tej drodze i jest w kontakcie z Panią Sołtys. 
Wie, że jest to dla niej priorytet i rozumie, że jest to stanowisko mieszkańców. Wójt Gminy 
dodała, że nie raz była w Żelechowie, jechała tą drogą i dobrze byłoby, żeby to było 
dokończone.  
 
Radny Zdzisław Merski zapytał, czy mógłby otrzymać kserokopię tego dość obszernego 
pisma, które Pani Wójt odczytała na początku, związanego z remontem budynku i różnymi 
wydatkami.  
 
Przewodniczący Rady powiedział, że myśli, iż pismo to powinni otrzymać wszyscy Radni.  
 
Wójt Gminy  poinformowała, że jest to odpowiedź na interpelacje różnych Radnych 
i w związku z tym niektórzy Radni nie mają tej odpowiedzi, ma ją natomiast Radny, który 
złożył taką interpelację. Dodała, że jeżeli Państwo Radni będą chcieli otrzymać odpowiedzi 
na wszystkie interpelacje, które odczytała, nie widzi problemu, tu nie ma nic tajnego i Państwo 
Radni mogą to otrzymać.  
 
Przewodniczący Rady powiedział, że są to bardzo ważne sprawy dotyczące finansów i ten 
dokument jest niezbędny dla każdego Radnego.  
 
Polecono osobie protokołującej obrady sesji, aby wykonała kserokopię dla Radnych. Jeden 
Radny poprosił o przesłanie dokumentu na skrzynkę mailową. Po wykonaniu kserokopii 
rozdano Radnym odpowiedzi na interpelacje.  
 
Przewodniczący Rady odczytał pisma które wpłynęły do Rady w okresie międzysesyjnym  
( pisma stanowią załączniki Nr 14 i Nr 15 do niniejszego protokołu). 
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Przewodniczący Rady zachęcił do zgłaszania osób do nagrody Starosty Powiatu Gryfińskiego 
w kategoriach sport, kultura i inicjatywa społeczna.  
 
Skarbnik Gminy  poinformował, że Pan Komendant otrzymał w styczniu odpowiedź na pismo, 
że nasz budżet nie przewiduje w tej chwili środków na to, żeby przeznaczyć je Policji. Dodał, 
że gmina sama ma problemy finansowe i nie stać nas na to, żeby jeszcze dofinansowywać 
Policję. Dodał, że uważa, że  Policja jest finansowana z budżetu państwa i niech to budżet 
państwa martwi się w tej chwili w jaki sposób finansować Policję. Dodał, że samorząd ma 
przekazywanych z budżetu tyle zadań, bez jakiegokolwiek dofinansowywania, że jeszcze 
dodatkowo finansowanie Policji to jest duża przesada. Skarbnik Gminy powiedział, że rozumie, 
że są przepisy, które pozwalają na to, żeby uczestniczyć w finansowaniu Policji, ale to, że takie 
przepisy są nie oznacza, że jest taki obowiązek. Dodał, że ciągle ktoś zgłasza się o pomoc, 
a to Policja, a to straż wodna. Skarbnik Gminy poinformował, że może zaistnieć taka sytuacja, 
że opieka społeczna nie będzie miała czym jeździć do swoich klientów, ponieważ nasz 
samochód ma już chyba piętnaście lat i cały czas jest naprawiany. 
 
Wójt Gminy  poinformowała, że roczny koszt utrzymania naszego samochodu jest bardzo duży 
i Pan Skarbnik wykonał już zestawienie tych kosztów. Dodała, że można przedyskutować ten 
temat, ale powstaje pytanie, czy realnie gmina jest w stanie wspierać wozy policyjne. 
Powiedziała, że może zaistnieć taka sytuacja, że zostanie zatrzymany dowód rejestracyjny 
naszego samochodu. To jest bardzo poważna sprawa, ponieważ Panie z opieki społecznej 
niekiedy muszą jechać na interwencję natychmiast.  
 
Przewodniczący Rady udzielił głosu sołtysom. 
 
Sołtysi nie zadali pytań. 
 
Przewodniczący Rady udzielił głosu publiczności. 
 
Michał Lidwin  powiedział, że z góry informuje, że oczekuje nie polemiki, a odpowiedzi 
na piśmie na wszystkie zadane tutaj pytania. Powiedział, że pierwsze pytanie dotyczy boiska 
sportowego w Krzywinie. Zapytał na jakim jest to etapie i co stoi na przeszkodzie, ponieważ 
z jego wiedzy wynika, że nie ma przeszkód prawnych. Powiedział, że chciałby uzyskać taką 
informację na piśmie. Poprosił, aby wszystkie odpowiedzi na piśmie otrzymali również  Radni. 
Michał Lidwin poinformował, że trwa kolejowy remont nadodrzanki  i zgodnie z zapowiedzią 
prędkość na tych odcinkach będzie w granicach 120 km/h. Powiedział, że podjęte były mocno 
zaawansowane rozmowy w dwóch sprawach. Pierwsza sprawa dotyczyła chodnika - przejście 
na przejściu kolejowym w Krzywinie, a druga, wydaje się ważniejsza, jeśli chodzi 
o bezpieczeństwo mieszkańców, dzieci – wiaduktu w Pacholętach. Michał Lidwin zapytał, czy 
Pani Wójt spotykała się w tej sprawie, czy były jakieś pisma. Poprosił o potwierdzenia do 
wszystkich tych odpowiedzi. Michał Lidwin powiedział, że chciałby odnieść się do pisma, 
o kserokopię którego poprosili Radni. Poinformował, że pismo to jest niepełne. Poprosił 
o uzupełnienie pisma o pismo z instytucji zarządzającej RPO, gdzie zwrócił 
się o dofinansowanie do robót dodatkowych. To są pisma z urzędu, na mocy rozporządzenia 
ministra rozwoju gospodarki, objęte 25 % korektą. Powiedział, że była odpowiedź, że jeżeli 
będzie starał się dalej, to skierują wniosek do rzecznika dyscypliny finansów publicznych. 
Michał Lidwin poinformował, że sprawa wyglądała tak, że prawnicy byli skłonni, aby odstąpić 
i nie walczyć. Dodał, że po przedstawieniu argumentów byłej kancelarii prawnej uznano, 
że warto jest powalczyć i jednak zgłosić o dodatkowe dofinansowanie obłożone korektą 
z urzędu. Michał Lidwin powiedział, że z tego co wie, decyzja była taka, że otrzymaliśmy 
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dofinansowanie, a Państwo Radni nie są poinformowani o tym fakcie. Dodał, że nie zna tej 
decyzji, ale jest to w granicach 130 – 140 tysięcy złotych. Poprosił o dopięcie tej decyzji 
do pisma skierowanego do niego i do Radnych. Michał Lidwin powiedział, że na początku 
opinia prawna naszych prawników i innych była taka, że nie ma o co walczyć, jednak niestety 
po przedstawionych argumentach, które posiadał, zostało złożone stosowne pismo i skutecznie 
pozyskaliśmy pieniądze, o których Państwo Radni jeszcze nie wiedzieli chyba do tej pory. 
Dodał, że nie zna tej kwoty, to jest około 130 tysięcy złotych i nie jest ona wprowadzona 
do budżetu gminy. Michał Lidwin powiedział, że odchodząc 9 grudnia zadeklarował pełną 
współpracę przy wszystkich sprawach, można było skorzystać z jego wiedzy i doświadczenia. 
W jego ocenie, to, że odpuszczono przy robotach podstawowych, zgodzono się na korektę, 
po opiniach prawnych prawników, którzy nie znali meritum sprawy tak dogłębnie jak on, 
nie kontaktując się z nim, a nawet można powiedzieć cedując to na nim, ponieważ on 
prowadził tę sprawę i znał ją, nie zapytano jaka jest jego wiedza na ten temat, co mógłby 
pomóc, aby ewentualnie nie było tej korekty. Michał Lidwin powiedział, że Pani Wójt zgodziła 
się i można tu odnieść, że było to jakieś uderzenie, ale była to decyzja Pani Wójt o tej korekcie. 
Dodał, że on postąpiłby inaczej. Michał Lidwin powiedział, że nie dano mu tej możliwości 
i stwierdza to z przykrością. Potwierdził, że wyraził taką wolę. Poprosił o zajrzenie 
do protokołu, do nikogo nie ma zastrzeżeń. Dodał, że jest związany z tą gminą i będzie 
związany do ostatniego dnia. Michał Lidwin zapytał również, czy gmina ma zamiar składać 
wnioski w naborach, które już się rozpoczynają. Poinformował, że planowane nabory na sieci 
wodociągowe, kanalizacyjne to październik 2015 rok, czyli już niedługo, natomiast na wozy 
strażackie to listopad i to będzie jedyny nabór na około 25 wozów strażackich średniego typu. 
Poprosił o podpięcie dokumentów, które świadczyłyby, że takie starania występują. Michał 
Lidwin powiedział, że jest tu  85 % dofinansowania. Dodał, że w kuluarach zadeklarował 
spotkanie z firmą, która działa w pewnym segmencie rynku wodno- kanalizacyjnego, czyli 
oczyszczalni przydomowych. Michał Lidwin powiedział, że kolejną sprawą, o której chciałby 
poinformować jest to, że w ustawie o finansach publicznych wskaźnik zadłużenia 60 %, który 
często jest tutaj podkreślany, praktycznie jest już pomijany. Jest to tak zwany wynik 
operacyjny, czyli możliwość dochodów bieżących przewyższających wydatki bieżące i to jest 
ten wskaźnik. Są gminy, które według tego starego wskaźnika mają zadłużenie na 20 % i mają 
wdrażane programy naprawcze, a są gminy, które są zadłużone na ponad 100 % do dochodów 
i świetnie prosperują, mają zdolność kredytową. Dodał, że od dawna uważał, że nie należy 
sprzedawać majątku, który się później konsumuje na bieżące wydatki.  
Michał Lidwin powiedział, że w przypadku opinii prawnych jest podobnie jak w przypadku 
opinii lekarzy. Jeżeli lekarz nie zna pacjenta, to zapisze mu takie lekarstwa, gdy zna pacjenta 
od 20 lat, to z dużą dokładnością może stwierdzić co pacjentowi dolega i co może mu pomóc. 
Tak samo jest z prawnikami, nie zna sprawy. Powiedział, że należało się spotkać 
i porozmawiać. Michał Lidwin powiedział, że były szanse, nie mówi, że na pewno 
uzyskalibyśmy, ale należało powalczyć. Michał Lidwin powiedział, że kolejna sprawa dotyczy 
nadwyżki przychodów w budżecie gminy. Dodał, że Państwo Radni otrzymali sprawozdanie 
z realizacji budżetu za półrocze i ono jest niepełne. To znaczy jest tam ta informacja i chciałby 
zwrócić na to uwagę.  Nadwyżka w przychodach jest pokazana na około pół miliona – 555 
tysięcy. Michał Lidwin poinformował, że mówiąc prościej, zostało w budżecie gminy 
nierozdysponowanych przez radę gminy na 31 grudnia - 487 tysięcy wolnych środków, 
które wolą rady powinny być rozdysponowane, czy to na spłatę zadłużenia, czy na inne 
działania. Minęło dziewięć miesięcy i należałoby ten budżet w jakiś sposób uporządkować. 
Michał Lidwin powiedział, że odzyskano za podatek VAT około 98 tysięcy, z tego 35 tysięcy 
poszło na dowozy w miejscowościach Pacholęta i Marwice. Dodał, że ta kwota również nie jest 
rozdysponowana. Poprosił o wskazanie i udzielenie odpowiedzi na pytanie w jakim paragrafie, 
gdzie i na co te kwoty zostały, o których mówi, czyli w granicach 130 tysięcy, 98 tysięcy, pół 
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miliona, jeszcze są inne, których nie zdradza, co obserwuje i da się zauważyć w budżecie 
gminy. To jest częściowa odpowiedź na to, co mówi Pan Merski żeby znaleźć gdzieś te 
pieniądze, one gdzieś się pojawiają. 200 tysięcy wystarczyłoby, aby kupić dwa wozy strażackie 
do Widuchowej i Krzywina, ale należy szybko działać. Kolejna sprawa kierowana jest do Pana 
Sekretarza. Poprosił o udostępnienie Radnym i jemu pismo, które wpłynęło około pół roku 
temu od Prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej o obowiązku publikowania na stronie 
gminnej informacji związanej z budżetem gminy. Michał Lidwin stwierdził, że nie ma takich 
informacji jak RBN, NDS, nie ma za półrocze, nie ma na koniec roku. Taki obowiązek został 
wprowadzony, wcześniej go nie było. Prezes tym pismem wymienił również Gminę 
Widuchowa i należy się dostosować do tego. W przyszłym roku będzie kontrola Regionalnej 
Izby Obrachunkowej i z dobrej woli, wolałby, żeby gmina nie była punktowana. Michał Lidwin 
powiedział, że oczekuje, że na wszystkie zadane pytania otrzyma odpowiedzi na piśmie. 
Poprosił o przekazanie kopii dla Państwa Radnych.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że wszystkie informacje udzielone zostaną na piśmie, a następnie 
zostaną tu odczytane. Dodała, że ma taką konkluzję, że trzeba mieć dużo odwagi, ponieważ 
z tego, co pamięta Pan Lidwin, podobnie jak ona nie jest z wykształcenia prawnikiem, żeby 
podważać opinię dwóch kancelarii prawnych, albo wypowiadać się w obecności prawników, 
że prawnicy znają się, albo nie znają. Dodała, że ostatnio jedna z osób z naszej gminy też 
wypowiadała się, że prawnicy nie znają się na pewnych tematach i mamy przegraną sprawę. 
Wójt Gminy powiedziała, że mówi to życiowo, tak jak Pan Lidwin doradza jej i dba o nią, tak 
dziwi się, bo nigdy nie miałaby w sobie tyle odwagi, aby iść w tym kierunku, wygłaszać 
publicznie teorie, kiedy nie jest się specjalistą w tym zakresie. Dodała, że takie są prawa 
demokracji. Podziękowała za doradztwo Pana Lidwina i powiedziała, że może również wyrazić 
taką konkluzję.  
 
Józefa Juzyszyn powiedziała, że ma pytanie do Pani Wójt. Zapytała, czy ulica Polna 
w Krzywinie ma status publicznej drogi gminnej? Zapytała również, jaka była przyczyna braku 
światła na ulicy Widuchowskiej i Polnej w sierpniu. Dodała, że mimo monitów  przez dwa 
tygodnie nie było tam światła. Zaznaczyła, że na drodze Widuchowskiej mieszka dwóch 
przedstawicieli rady pedagogicznej, na ulicy Polnej mieszka Radny, Pani Sołtys i światło 
nie paliło się przez dwa tygodnie. Dodała, że być może to była metoda na wypracowanie 
na mieszkańców o datek na te ledy. Następna sprawa nie wie, czy bardziej jest to sprawa 
do Pana Przewodniczącego i do Radnych, czy do Pani Wójt. Józefa Juzyszyn powiedziała, 
że słuchała będąc na sesji i notowała. Pan Sekretarz przedstawiał, że zbiorniki odpływowe 
są nieszczelne, że bardzo rzadko wywożone są ścieki, raz na rok, bądź rzadziej, ścieki płyną 
do rowów, zanieczyszczają środowisko, a do tego było bardzo upalne lato i roznosił się fetor. 
Dodała, że stwierdzono, że moce oczyszczalni są dużo większe niż wykorzystywane. 
Powiedziała, że z tego jest wniosek, że w naszej gminie jedni płacą i płaczą, a drudzy 
kombinują. Zapytała, czy nie można wpłynąć i pozyskać pieniądze właśnie z tych ścieków, 
dlatego, że wiadomo jest jaki jest pobór wody, gospodarka komunalna wie, ile każdy pobiera 
wody, są liczniki, więc automatycznie można zająć się ściekami i byłby to jakiś grosz dla 
gminy. Powiedziała, czy nie warto, aby Komisja Rewizyjna zajęła się tym problemem 
i zastanowiła się jak to wygląda w naszej gminie i co można osiągnąć. Poprosiła o pisemną 
informację.  
 
Wójt Gminy  powiedziała, że wszystkie informacje dla Pani Józefy zostaną przygotowane 
pisemnie. Powiedziała, że niezmiernie cieszy się, że obecni są dzisiaj Pani Józefa i Pan Michał, 
ponieważ zastanawia się kogo dotyczy ostatnie pytanie. Wójt Gminy powiedziała, że właśnie 
dzisiaj odkrywa pewne karty, które nie do końca być może były jej znane. Powiedziała, 
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że spodziewała się, że w temacie kanalizacji dowie się takich, a nie innych rzeczy, ponieważ 
była radną w poprzedniej kadencji i były przeprowadzane takie kontrole. Dodała, że jak  
pamięta w poprzedniej kadencji nic nie zrobiono w tej sprawie. Dodała, że nie chciałaby 
cytować, jakie głosy usłyszała, kiedy pytała pracowników o temat Żarczyna, dlaczego był tak 
traktowany. Powiedziała, że przemilczy to. Wiadomo było o problemie, pierwszy problem, 
który odziedziczyła to właśnie problem Żarczyna i ścieków w Żarczynie. Wójt Gminy 
powiedziała, że od razu zajęła się tym, nie ukrywa, nie zamiata pod dywan, tylko zajmuje 
się problemem, ponieważ wie i ma świadomość, że każdy nie może żyć bez produkowania 
ścieków. Wójt Gminy powiedziała, że w związku z tym myśli, że wykazuje więcej działań 
w tym zakresie niż przez ostatnie dwanaście lat osoby tym się zajmujące. Powiedziała, że Pani 
Józefa była Radną i Przewodniczącą Rady i myśli, że miała również świadomość i dużą wiedzę 
w tym zakresie. Zapytała, czy Pani Józefa nie wiedziała o tym przez dwanaście lat, czy Pan 
Michał, który sprawował tę funkcję nie wiedział? Wójt Gminy powiedziała, że właśnie się tym 
zajmuje, ponieważ uważa, że jest to problem bardzo niepokojący i trzeba sukcesywnie dążyć 
do tego, aby go rozwiązać. Wójt Gminy powiedziała, że na wszystkie pytania Pani Juzyszyn 
otrzyma odpowiedź pisemną, aczkolwiek dziwią ją niektóre zapytania, które dzisiaj padają. 
Powiedziała, że jest ciągłość władzy i kiedy zasiadła na tym stanowisku spodziewała się 
dziedziczenia pewnych spraw, ale władza była tutaj dwanaście lat i nie wieży, że nie wiedziano 
o tym. Zapytała, co poprzednia władza zrobiła w tej sprawie, może należy zacząć od siebie, 
a dopiero później pytać. Powiedziała, że poinformuje o wszystkim, co zastała, przeanalizuje też 
działania, jakie były prowadzone przez dwanaście lat w zakresie gospodarki ściekowej 
w Żarczynie i powie, co planuje w przyszłości. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że myśli, że może nie w tym roku, ale w przyszłym 
Komisja Rewizyjna weźmie pod uwagę i być może będzie chciała się tym zająć.  
 
Michał Lidwin  powiedział, że jeżeli Pani Wójt była łaskawa wywołać problem Żarczyna, 
to funkcjonując w gminie spotkał się z taką opinią - podjęcia działań (osoba sobie nie życzyła, 
wspólnota Dębogóra) polegających na sprawdzeniu, czy osoba mieszkająca w Żarczynie 
w lokalu nr 15c/5 w ciągu ostatnich pięciu lat wywiozła ścieki, ile zużyła wody i jakie działania 
ma Pani zamiar podjąć wokół tej osoby. Poprosił, aby nie udzielano tej informacji jemu, 
a jedynie by udzielić jej Radnym. Powiedział, że tylko przekazuje, osoba bała się, a chciała się 
po prostu zapytać, aby ktoś zajął się tą sprawą. Poprosił o udzielenie informacji wspólnotom 
Dębogóra i Lubicz. 
 
Ad. XIV. Wolne wnioski. 
 
Wolnych wniosków nie zgłoszono. 
 
Ad. XV. Ustalenie terminu IX Sesji Rady Gminy Widuchowa. 
 
Ustalono, że następna sesja odbędzie się w połowie listopada.  
 
Ad. XVI. Zamkni ęcie obrad. 
 
Po wyczerpaniu się tematów porządku obrad sesji, obrady VIII Sesji Rady Gminy zakończono  
o godz. 1345.   
 

Wraz z materiałami na VIII sesję przesłano radnym Informację o przebiegu wykonania 
budżetu Gminy Widuchowa za I półrocze 2015 r. 
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Informacja stanowi załącznik Nr 16 do niniejszego protokołu. 
 
 

Protokołowała :       Przewodniczący Rady Gminy : 
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